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En pàgines interiors 
articles dels 
nostres col·lboradors 
habituals 

A la Jonquera foren morts a trets per la Guàrdia Civil dos suposats atracadors. Eren portadors 
d'una arma -el revòlver que es veu en la fotografia-, municions, diners i documents a nom de 
terceres persones. Hom els creu implicats en diversos atracaments a entitats bancàries. 

A l'Empordà i a França: Arribada 
de veremadors d'arreu d'Espanya 

Les 
escoles 
d'EGB 

ala 
vaga? 

L'Ajuntament ho proposa si 
el Ministeri d'Educació no 

compleix amb 
el seu compromís 

BARRIS 

S'intensifiquen les relacions 
entre l'Ajuntament i les 
Associacions de veïns 

Possible ampliació amb 
Panexió de la torre Gorgot 

BONA MARXA DE LA U.E. FIGUERES 

per 6 a 0 
i empatà en el 

camp del Vilafranca 
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Mir m 
M 

R. © u a r d i o l a R o v i r a 

Fa dos mil cinc-cents anys que els grecs de Roses 
podien caminar pe- la platja sense obstacles. La 
platja grandiosa, de sorra sense petjades, la podien 
recórrer tota sense més obtaeles que les marismes, el 
Muga i la desembocadura del Fluvià. És ben segur 
que la caminada Roses-Empúries era normal. 
Imaginar-se la badia de Roses sense pedra ni ciment 
resulta una elucubració interessant que no es pot fer 
sense una bona dosi d'imaginació, donada la visió 
que ofereix actualment tant atapeïda de persones i 
cases. 

Ara, tots els que vénen a Roses senten a parlar de 
Figueres i de les altres poblacions més importants. 
Els dies de mal temps procuren visitar-les. El conei-
xement del país sempre interessa. 

Fa dos mil cinc-cents anys els grecs que s'establïen 
a la badia (Rhodes i Emporium) coneixerien la 
població més important de l'Alt Empordà, que es 
trobava a Pontós. Pel que ara és coneix aquesta era 
un oppidum o ciutat, evidentment el més gran 
d'aquesta comarca. És comparable a la d'Ullastret, 
ara tant coneguda pels treballs d'excavació que s'hi 
han anat portant a cap. Però Ullastret va quedar en 
l'oblit, enterrada, sense que ningú sospités de la seva 
existència fins que Lluís Pericot fa quaranta anys en 
parlés. Pontós igualment fou desconegut. 

La nostra 
població 
més antiga 

Recorrent els camps en què es troben trossos de 
ceràmica, l'extens» s'apropa als cent mil metres 
quadrats. O sia que es tractava d'una gran població, 
tenint en compte els reduïts espais que opcupaven els 
habitacles i l'estretor dels seus carrers. 

El poblat autòcton de Pontós (situat a Mas Caste-
llà) és conegut des de fa una dotzena d'anys. I 
malgrat la seva importància és tan inèdit que en un 
treball aparegut en els anals de l'Institut d'Estudis 
Empordanesos de 1977, que recull el testimoni dels 
autors grecs i romans de l'època, no s'esmenta la 
existència de la població autòctona més important 
que existia. 

Pontós tindria relacions comercial amb Empúries 
i Rhodes, com després amb el món romà. La cerà-
mica que s'hi troba n'és una demostració palesa. I 
tenint presents aquestes relacions, que farien que la 
seva existència fos ben coneguda, ens podem fixar en 
el que escriu Timeo (a 340-250 a. de C.) quan es 
refereix al camí que anava d'Itàlia al país dels 
Celtoligurs i els Ibers, pel qual tant s'hi passa un grec 
com un indígena era vigilat pels que ací habitaven, 
perquè no fos injuriat. 

¿Com en el text és refereix el pas de grecs i al camí, 
el poblat de Mas Castellà, de Pontos, podria ser 
inclòs en aquest text de Timeo? 

Se ofrece jefe de 
cocina o cocinero 

Tel. 50 59 58 

Se ofrece para 
llevar contabilidad 

por las tardes. 
Razón Tel. 50 73 66 

Controle sus Consumos de Electricidad 
DOMICILIANDO 

El Pago de Recibos por su 
CAJA O BANCO 

Con el extracto mensual bancario puede 
controlar el máximo de 

recibos: ELECTRICIDAD, agua, gas, 
teléfono, etc., etc.. 

La Compañía saldará sin demora los 
recibos erróneos 

HIDROELECTRICA DEL AMPURDAN,S A 
agradecerá su colaboración 

SEMAFOROS 

El señor G. me dice que ha 
dado un voto de confianza a 
los responsables de la circula-
ción de nuestro Ayunta-
miento, porqué ya ha quedado 
regulado el tránsito por la calle 
C a n i g ó — e n u n a s o l a 
dirrección— y de la forma 
acertada. El seña- C. había 
tratado el tema varias veces y 
su s e n t i d o c i u d a d a n o -
colaborador se fortalece. 

—Me gustaría tratar ahora 
un tema, —él siempre los 
tiene— de semáforos que viene 
prácticamente seguido al de la 
calle Canigó: La regulación del 
transito en el cruce de la carre-
tera nacional, o Ronda Mosén 
Cinto Verdaguer , con la 
Ronda Párroco Arólas y la ca-
lle Mosén Cinto Verdaguer 
(que no hay que confundir con 
la Ronda del mismo nombre). 
Los habituales a este recorrido 
conocen de sobra el problema 
que, en muchas ocasiones, se 
les plantea. Voy a comentarlo 
para ver si también es posible 
una mejora para todos. 

—Normalmente a pie, el 
sector me lo conozco. Real-
mente de indecisiones las hay 
de continuo. Recuerdo un par 
de colisiones, en el mismo 
centro. 

—Veamos: tienen luz verde 
los cehículos que proceden de 
la Ronda Párroco Arólas y, 
simultáneamente, los de la ca-
lle Mosén Cinto Verdaguer. Si-

tuados a una hora punta a i la 
calle Mn. Cinto, dirección a la 
Plaça del Sol, por ejemplo, és-
tos, con luz verde en d semá-
foro, inician la marcha. Sin 
embargo, al llegar al centro de 
la carretera tienoi que dete-
nerse para dejar paso a los que 
proceden de la Ronda Párroco 
Arólas, aglomerándose uno 
tras otro las coches... 

—Es cierto. 
—Pero no termina ahí el 

conflicto. Si alguno de los vehí-
culos que proceden de Párroco 
Arólas tien que ir en dirección 
a Francia, debe ceder el paso al 
llegar al centro de la carretera, 
a los que le salen por su dere-
cha —o sea los que proceden 
de la calle Mosén Cinto 
Verdaguer— formándose un 
círculo de coches en el mismo 
centro y obstaculizándose en-
tre sí la marcha, dadas las dis-
tintas preferencias de paso se-
gún la situación en que se 
hallan. 

—¿Que solución ve, señor 
C? 

—Creo que regulando los 
tiempos del semáforo. Primero 
dar entrada a los de un solo 
lado y luego a los restantes. 
Pero no los dos a la vez. En 
días de lluvia y escasa visibili-
dad, todo ese peligro aumenta. 

Como por ejemplo también 
muy complicado y que sin em-
bargo está bien resuelto, d se-
ñor C. cita el cruce de la calle 
Lasauca y carretera de Olot 
con la carretera nacional. 
Efectivamente, cada dirección 
dispone de su espacio de 
tiempo, sin que se entorpezcan 
entre sí los coches. En el punto 
que se comenta, por tanto, ha-
bría que hacer algo similar evi-
tando unas situaciones que es-
tán a un paso de males mayo-
res. Que hasta ahora y que 
sepamos fueron, afortunada-
mente, tipo material. Con d 
correspondiente papeleo, 
claro... 

%Les opinions que s'expressen en les pàgines del periòdic 
són únicament idees personals. L'opinió d'HORA 
NOVA s'expressa solament a travers d'editorials 
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PLE DE L'AJUNTAMENT 

Entre el consensus i la radioactivitat 
L'Institut n° 2, Alexandre Deulofeu 

Elecció de quatre vocals del Patronat Museu Dalí 
(Redacció).-El Ple ordinari del 
mes de setembre, passaria a la his-
tòria com un de tants, si no fos per 
una serie de tocs en la línia del 
singularíssim tarannà en el que ja 
ens està acostumant el nostre pe-
culiarisim Consistori. 

Oberta la sessió s'aprovà per 
unanimitat l'acta del Ple del mes 
d'agost, amb la precisió de que els 
socialistes havien refusat tres pre-
sidències de comissions informati-
ves, però no les delegacios de 
servei. 

Ja es pot iniciar la 
campanya de la nova 
retolació 

L'Alcaldia-Presidència va assa-
bentar als senyors del Ple, del ofici 
de la Direcció General d'Adninis-
tració Local de la Generalitat de 
Catalunya, tornant l'expedient 
d'autorització de modificació de 
noms de carrers d'aquest muni-
cipi. Tal com s'informà la derrera 
setmana, l'Ajuntament inicià 1*11 
Setembre la campanya de retola-
ció en català. 

El nou Institut portarà 
el nom d'Alexandre 
Deulofeu 

Tot seguit, Eduard Puig va in-
formar favorablement la proposta 
de donar al nou Institut el nom 
d'Alexandre Deulofeu. Alfons 
Romero, en nom dels regidors so-
cialistes va acompanyar al dicta-
men de la Comissió de Cultura 
unes observacions per tal d'enmar-
car l'aparent simple fet d'un mo-
dest bateig de l'Institut, anomenat 
fins ara n° 2, i inicialment Josep 
Pla. Puig li respongué que aquest 
era un primer pas dins la tasca de 
reconeixer tota aquella generació 
figuerenca de preguerra que havia 
de proseguir-se amb altres noms. 

No es tractà l'afer de les 
vivendes socials 

Intervingué tot seguit Paco 
González que en calitat de presi-
dent de les Comissions d'Urba-
nisme i accidentalment d'Hisenda 
i Patrimoni, va liquidar tot solet 7 
punts amb un breu parèntesi de 
Casademont. En el5e. varen que-
dar abrobades les taules de valors 
que regularan l'exacció de l'impost 
sobre l'increment de valor dels te-
rreyns pel període 1978-79. Es se-
guiren tractant putns del dia fins el 
12. En el 9é. s'apobà provisionale-
ment l'expedient relatiu a la supre-
sió de les Ordenances del Pla Ge-
neral d'Ordenació Urbana de Fi-
gueres. En el 10è es va decidir re-
tornar la fermança de 29.514 pes-
setes per raó de les obres de cons-
trucció de les aules del Parvulari al 
Col·legi «Joaquim Cusí i Fortunet» 

L'elecció dels nous ex-
perts i vocals va portar 
cua... 

En el punt 12 l'Alcalde-
President va informar de l'escrit de 
Dalí referent a l'elecció de tres ex-
perts i quatre vocals que han d'in-
tegrar el Patronat de la Fundació 
Pública de Serveis del Teatre-

Museu Dalí, segons l'articulat dels 
seus Estatuts. Els tres experts en 
art modern, art antic i identificació 
d'obres d'art foren Vallès, Gudiol 
i Pixot. Per anomenar quatre dels 
vuit vocals proposats per Dalí, es 
procedí a la votació secreta que do 
nà el segürent resultat: Masriera, 
17 vots, Guardiola 15, Pradell 3, 
Aldámiz 1, Illal i Giró 0. Va sor-
prendre que a la daliniana llista hi 
haguessin els noms d'en Serraclara 
i Giró que ja formen part d'una 
Comissió Executiva vitalicia de 
Museu, junt amb Miravitlles i Fa-
jol, i per altre que hi figurés Alda-
miz que és en la actualitat director 
tècnic del Museu. Ara es pot plan-
tejar una extranya duplicitat entre 
l'antiga Comissió i la nova for-
mada per Sabater (secretari de 
Dalí), Serraclara (Director de Ra-
dio Espanya de Barcelona) Mas-
riera (conegut per les seves col·la-
boracions científiques a La Van-
guardia) el nostre Ramon Guar-
diola (ex-alcalde, advocat i un del 
principals impulsors del Museu). 
Ara l'Ajuntament ha de notificar 
aquestesdesignacions a Dalí a 
efectes de constitució. Es de supo-
sar que la màgia daliniana aconse-
gueixi fer desapareixer la comissió 
popularment anomenada «els 4 
d'Ayete». 

L'Ajuntament fa una 
crida per la Diada 

En el capítol d'assumptes ur-
gents es va aporvar una moció de 
l'Alcaldia-Presidència relativa a la 
visita a Figueres del President de la 
Generalitat, també s'aprovà una 
altra moció dels membres corpora-
tius que pertanyen a CiU sobre 
l'organització de la festa de l'I 1 de 
setembre a Figueres. 

Es demana ajut pel diari 
«Avui» 

Pel que fa al copitol de precs i 
preguntes, Albert Gurt en nom de 
ERC, va sol·licitar l'adhesió i ajut 
mitjançant la compra d'accions 
per part de l'Ajuntament al diari 
«Avui». L Alcalde, després 
d'informar-li que l'Ajuntament 
s'havia, en data recent, suscrit a 
l'esmentat diari, va disposar que la 
proposta passi a la Comissió Infor-
mativa d'Hisenda, previ informe 
de la Intervenció Municipal. 

Masnou dedica un ca-
rrer a Figueres 

Tot seguit es va acordar enviar a 
l'Ajuntament de Masnou l'agraï-
ment per la seva deferència per 
haver donat el nom de Figueres a 
un carrer de la seva ciutat, i que es 
tingui en compte per la Comissió 
d'Ensenyament i Cultura pera suc-
cesives retulacions de carrers a 
Figueres. 

Nou debat sobre les 
nuclears 

I així s'arribà quan ja menys 
s 'esperava a l'únic punt que va re-
sultar conflictiu al llarg de la ses-
sió. Antoni Casademont que en el 

punt 8é. havia defenssat amb èxit 
la revisió de les titularitats funerà-
ries superiors als 50 anys, sense 
enterraments ni canvi de nom al 
Cementiri Municipal, iniciant ex-
pedient d'actualització, ara va for-
mular un prec entorn la lluita anti 
nuclear que pel que sembla s'ha 
convertit en una de les problemàti-
ques prioritaries per l'actual cap 
de la Comissió de Sanitat i Assis-
tència Social. El prec va ésser for-
mulat en el següents termes: 
Creiem que no haurà passat desa-
percebuda a cap de nosaltres la tan-
cada d'alcaldes en l'Ajuntament de 
Villanueva de la Serena, en la que 
intervengueren més de la meitat 
dels Ajunaments de la provincià de 
Badajoz i altres de la provincia de 
Càceres, com a protesta per la ins-
tal·lació d'una central nuclear a 
Valdecaballeros, crec així mateix 
que hem d'apoiar la repulsa dels 
extremenys envers la central nu-
clear que els imposen, perquè pot-
ser també dintre de poc tems po-
dríem necessitar adhesió d'altres 
regions i nacionalitats per a defen-
sar la nostra ciutat i la nostra co-
marca, tota vegada que Figueres i 
gran part dels pobles de l'Alt Em-
pordà estan compresos dins les zo-
nes que son susceptibles de recer-
ques de minerals radioactius. 

Per això demano a aquest Ajun-
tament en Plé sigui enviada una 
nota de decidida adhesió als alcal-
des que han protagonitzat els actes 
de ferma protesta contra la imposi-
ció de centrals nuclears a Espanya, 
de forma tan indiscriminada i sense 
cap mena d'informació ni partici-
pació popular. 

Tot seguit Joaquim Crumols en 
nom dels centristes va prendre la 
paraula i digué: «Creiem que ja 
aquest Consistori s'ha manifestat 
sobre aquest assumpte en el darrer 
ple. Per tal considero que es un as-
sumpte sufïcienment debatut i per 
tant no ha de donar lloc a més de-
bats. Villanueva de la Serena està 
molt lluny i ells es troben ara de la 
mateixa o similar manera que en el 
seu dia nosaltres ho ferem per a 
exigir el necessari estudi i prudèn-
cia en l'execució. Potser no estigui 
al nostre abast jutjar aquestesinstal 
lacions de la central nuclear de Val-
decaballeros, ja que si la adminis-
tració consdera que el lloc més 
adient és aquella zona, les seves 
raons tindrà, siguent competència 
de l'Estat i no dels municipis, se-
gons la Uui, la instal·lació de centres 

i industries d'interes nacional. Per 
tant considerem nosltres que ler. 
tal com hem dit ja ens vàrem mani-
festar sobre aquest problema i 2on. 
que és el Ministeri d'Indústria qui 
ha de resoldre l'assumpte. Ernest 
Vila va trencar una llança per les 
centrals nuclears diguen que :«en 
aquest moment l'energia nuclear es 
la única que tenim mentre no se'n 
trobi una de millor i es pot compro-
var com actualment les grans po-
tències, per citar solament EEUU i 
la URSS utilitzen ingents quatitats 
d'efectius per tal d'aconseguir la 
supremacia en aquest sentit. Tenim 
estants com Alemanya en que el 96 
per cent de la contaminació ra-
dioactiva procedeix dels raig X. Per 
això penso que procedeix tenir amb 
compte el dit pel senyor Crbu-
mols.» Li respongué Casademont 
aclarint que de capmanera ell està 
contra la ciència, del que es tracta 
digué, es de protestar pel procedi-
ment emprat i de la forma en que es 
planteja que s'estableix enfront del 
poble i que no otilitzin materials de 
desfeta d'altres nacions encara que 
aquesta sigui els EEUU.» Va re-
cordà també «que Figueres està 
afectada directament per les pros-
peccions d'urani, el que implica un 
Ínteres preferent en aquest as-
sumpte» Respongué el doctor Vila 
assenyalant que ell com a metge 
està exposat més que ningú al pe-
rill radioactiu a traves dels Raig X i 
sense queixar-se. Ací es porduí un 
moment de tensió sobre tot quan 
Casadsemont el va interpelar en el 
sentit de que havia determinats 
metges que ni tans sols es posaven 
els guans i que d'això el doctor 
Vila en devia saverquelcom. L'Al-
calde va tallar la discusió al arribar 
asquesta al terreny personal, indi-
cant que l'assumpte es tractes a la 
Comissió corresponent. 
D'aquesta forma es va clore aquest 
Ple que si en termes d'espectacle 
va començar sote el signe de l'en-
sopiment, av acabar animant-se. 
Això si, sense que la radioactivitat 
arribes al públic de la Sala de 
Sesions. 

Figueres té un 
carrer dedicat 

a Masnou 
(Redacció).— Simó Corominas, 

un Figuerenc que viu a Masnou 
des de l'any 1925, s'ha adreçat a 
l'Alcaldia de Figueres per tal 
d'assabentar-li, que motivat pel fet 
que a Masnou han de substituir el 
nom del Carrer Garcia Morato, ell 
va proposar a l'Alcalde que ho fes 
pel d'Empordà, i em va contestar 
que no podia ser per haver acordat 
donar-lo a un altre carrer, però, 
que li'n donés un altre. Tot seguit 
vaig dir-li que fos el de Figueres, 
cosa que acceptà i s'aprovà pel 
consistori. 

L'Ajuntament de Figueres en el 
seu darrer Ple va donar les gràcies 
a l'Ajuntament de Masnou per la 
distinció que ha tingut vers la nos-
tra ciutat. 

L'institut n° 2 
i Alexandre 
Deulofeu 

(Redacció).— En l'homenatge 
que l'acadèmia de Ciències Veteri-
nàries de Barcelona va donar a Jo-
sep Plà el 4 de jib y del 77, en el 
curs de l'àpat que es va celebrar a 
Figueres el aleshores alcalde Giró, 
al llarg del seu parlament, va do-
nar a conèixer en nom de la Cor-
poració municipal la resolució que 
el futur I.N.B. de Figueres portés 
el nom de l'escriptor empordanès. 
La resolució es va dur a terme, es 
va realitzar la placa amb el nom de 
l'il·lustre polígraf i fins i tot es va 
intentar la seva col·locació. Però la 
decidida oposició del director del 
centre ho va impedir. En cloure's 
el tercer curs el Claustre de FI-
NEM N° 2 de Figueres es va mani-
festar, després de llargues delibe-
racions, a favor de la denominació 
«INEM Alexandre Deulofeu» En 
el darrer Ple es va informar favora-
blement la proposta de la Comis-
sió d'Educació i Cultura de posar 
el nom de Deulofeu. 

moioiw La febre 
Quan vaig entrar al cafè un grup discutia acaloradament. La 

cosa pel que es veia, ja feia estona que durava. Eren quatre 
contra un. Però tots cridàven d'allò més. 

—No siguis masell, home. A veure si comprens d'una vegada 
que les coses han canviat. Ara mana un tio que sap el que es fa. 
I has de reconèixer que s'ha voltat d'uns bons elements. 

—Us han enlluernat les aparences. Res no ha canviat. Per 
molt que mani un capità d'empresa-, com heu dit, no faran res. 
Ja ho sabeu: uns èxits al començament i després com sempre. 

—Nosaltes no estem pas d'acord amb tu. 
—Doncs, feu-vos-ho. Jo no baixaré del burro. 
—Aleshores ho farem a la nostra manera. 
—Sous uns disminuits mentals! 
I de sobte congestionat, amenaçant els seus companys amb 

un gest indescriptible, no pogué aguantar més i va fotre un 
bram esgarrifós. Una dona que passava per la voravia, espan-
tada pel crit, d'una ensopegada se'n va anar a ensumar el terra. 
Els cambrers oferirem al client nerviós una tassa de til·la. 

—Però que us passa avui?, vaig preguntar. 
—Calla home; aquest gamarús, que ens fa la quiniela i no vol 

posar-li un dos al Madrid-Barça. 
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S'ha iniciat la campanya de retolació en català 

A Vilatenim no hi va faltar res: nova placa, pubilla, porró de 
xampany i galetes a dojo 

(Redacció).— Dintre del pro-
grama d'actes de la Diada l'Ajun-
tament va iniciar als carrers i pla-
ces de Figueres la Campanya de 
Retolació en Català. Per conèixer 
els ets i uts de la mateixa ens hem 
adreçat a Eduard Puig, cap de la 
Comissió d'Educació i Cultura. 
HORA NOVA li preguntà el pres-
supost global i el programa de rea-
lització d'aquesta campanya ende-
gada; Quan al pressupost global 
de la nova retolació de carrers i 
places de Figueres, aquest serà, de 
l'ordre d'un milió i mig de pesse-
tes. Aquest pressupost es repar-
teix entre el cost de les plaques i la 
col·locació, capítol aquest darrer 
que s'ha calculat de forma teòrica 
ja que realitzat per personal muni-
cipal pot resultar més econòmic. 

Pel que fa referència a les pla-
ques el cost unitari és d'unes 1.300 
ptes. per placa de pedra de Figue-
res amb el nom del carrer gravat i 
amb l'escut de la ciutat en metall, 
complement que encara manca fen 
les plaques instal·lades recentment 
amb motiu de l'Onze de Setembre 
i que la precipitació no va perme-
tre ultimar. 

Per dur a terme la renovació to-
tal de les plaques de la ciutat en 
manquen unes 780, seguint el cri-
teri adoptat en el seu moment per 
la comissió de Cultura de situar 4 
plaques a cada cruïlla de carrers 
(una façana amb placa i l'altre no). 
Això representa un cost d'un milió 
i escaig de pessetes, essent la resta 
del pressupost el cost de la jol-
locació. 

(Redacció).— L'Ajuntament de 
Figueres que havia expressat en 
l'Assemblea d'Ajuntaments de l'Alt 
Empordà celebrada el dia de Sant 
Jaume a Castelló d'Empúries, la 
seva ferma voluntat de participar 
en els actes que es ferien a la diada 
de l'11-S va haver de deixar aparcat 
el tema del programa d'actes en la 
darrera sessió d'Agost de la Perma-
nent, a l'espera de si es formava, 
con els darrers anys, una Comissió 
especial per la Diada. Al no 
constituir-se'n cap, va prendre la 
iniciativa fent una crida general a 
tot Figueres. 

El Consistori en Ple va 
aprovar una crida de 
caire nacionalista 

És de remarcar que la crida fou 
aprovada per unanimitat. No 
deixa de resultar estrany que tots 
els regidors assistents al darrer Ple 
estiguessin d'acord a l'hora d'afir-
mar que Catalunya som una na-

La Campanya durarà 
fins a finals de 1980 

Pel que fa al programa ens asse-
nyala que, en realitat no existeix 
encara un programa concret per a 
procedir a la substitució de les pla-
ques, si bé pensem que fins a finals 
de 1980 aquesta tasca no quedará 
finalitzada. Simbòlicament l'Onze 
de Setembre, en inaugurar diverses 
plaques a diferents punts de la ciu-
tat, tant del centre com de la perife-
ria, es volia manifestar la voluntat 
que aquesta tasca es realitzés paral-
lelament a totes les zones de la ciu-
tat sense establir preferències. 

Ara bé, el que sí és cert — i així 
ho hem manifestat des del primer 
moment ja des de l'anterior Comis-
sió de cultura— és que aquesta 
campanya de nova retolació i reto-
lació catalana dels carrers de la ciu-
tat serà un fet més o menys ràpida-
ment segons l'entusiasme i la parti-
cipació ciutadana. No s'escapa a 
ningú el fet que l'Ajuntament avui 
té compromisos econòmics de més 
entitat que la retolació dels carrers; 
per tant aquesta retolació s'ha de 
fer majoritàriament amb l'aporta-
ció dels ciutadans, circumstància 
que, per altra banda, li donarà tota 
la seva real dimensió popular. 

En aquest sentit totes les iniciati-
ves són vàlides tant l'aportació eco-
nòmica en els comptes corrents que 
s'han obert amb aquesta finalitat, 
com l'oferiment de determinades 
Associacions de veïns de contribuir 
o de costejar les plaques d'un carrer 
determinat, o com per exemple al-

ció amb voluntat 
d'autogovernar-nos i de que el 
text aprovat de l'Estatut d'Auto-
nomia per a Catalunya no res-
pon a les plenes aspiacions d'au-
togovern del nostre poble. Sense 
comentaris... 

Sols a Vilatenim hi 
hagué escalf popular 
A les 7 de la tarda, com estava 

previst, s'inicià el programa d'ac-
tes de la Diada amb el descobri-
ment de la nova placa de la Plaça 
de l'Ajuntament que des d'ara 
portarà aquest nom en substitució 
del de Plaza del Generalísimo. 
Miquel Esteba dirigint-se als 
membres del Consistori i de la 
premsa presents assenyalà que 
aquest era un acte de Justícia i 
Catalanitat una fita més dintre 
de la gran tasca de redreçament 
nacional de Catalunya. Tot se-
guit ens traslladarem al Parc on 
Eduard Puig com a delegat de 

Es potenciarà el canvi 
de rètols sense 
efectes fiscals 

gunes entitats bancàries i entitats 
culturals que s'han ofert a costejar 
les plaques dels carrers on hi tenen 
l'estage social. És més. Per donar 
les màximes facilitats, qui ho de-
sitgi pot encarregar les plaques di-
rectament a Marbres Caselles, 
comunicant-ho però a l'Ajunta-
ment (Sr. Ribas) a fi de coordinar 
degudament la campanya. 

En definitiva la campanya de 
nova relotalció dels carrers de la 
ciutat que des del punt de vista sim-
bòlic, de recuperació de la nostra 
identitat com a figuerencs, tanta 
importància té, està en mans de 
l'entusiasme i del desig de mirar 
endavant, dels ciutadans de 
Figueres. 

Hi haurà un servei 
d'assessorament 

En acabar Eduard Puig ens 
apuntà que amb l'intenció de con-
tribuir a l'extensió de l'ús públic 
del català a la nostra ciutat s'està 
estudiant la possibilitat que el 
canvi al català de qualsevol rètol 
d'establiment o professió, ja exis-
tent, que vulgui fer-se pels interes-
sats no es consideri a efectes Fis-
cals com a nova instal·lació, d'a-
questa forma els interessats tant 
sols haurien de comunicar el canvi 
a l'Ajuntament, que també oferirà 
a qui pugui interessar-li un servei 

Parcs i Jardins va descobrir la nova 
placa conmemorativa dels promo-
tors del Parc, abans tingué unes 
paraules dedicades als homes que 
varen fer possible l'existència 
d'aquest lloc d'esbarjo. Mentre, 
a la Rambla s'iniciava una audició 
de sardanes, els regidors distri-
buïts en tres grups, anaren a des-
cobir les noves plaques en diversos 
llocs de la ciutat. És de remarcar 
que tan sols a Vilatenim l'acte va 
tenir un escalf popular . A la nova 
Plaça de Vilatenim després d'una 
breu lliçó d'història a càrrec de 
Portell en nom de l'Associació de 
veïns de l'Antic Vilatenim, en la 
que relatà els 4 canvis de nom que 
havia sofert la Plaça. ler. de la 
Constitució, després de la Repú-
blica i en els darrers temps del 
Cabdill, abans d'ésser ara la plaça 
de Vilatenim. Al crit de Vilate-
nim mai es perdrà, es va regar 
amb xampany i galetes el bateig 
entre els nombrosos assistents. En 
canvi en la resta d'actes sols hi ha-
via els padrins i la criatura... 

d'assessorament pel que fa a la 
grafia dels rètols. 

Solament resta esperar que la 
participació ciutadana sigui més 
entusiasta que el que has estat fins 
ara. 

Segona relació de 
col·laboradors per 
la nova Retolació de 
carrers en Català 

Banc de Bilbao, 5.000 pts.; Pa-
rròquia Poble Nou, 5.336 pts.; 
Banc Central, 2.000 pts.; Carles 
Coll, 1.000 pts. Cafè Royal, 1.000 
pts.; Joaquim Pellejà Guardiola, 
1.000 pts; Miquel Capallera, 500 
pts.; Concepció Corbera, 500 ptas. 

popular 
Rahola demanà un 
Sí per l'Estatut 

A les vuit de la tarda tothom ja 
concentrat a la Rambla, que grà-
cies a l'audició de sardanes oferia 
un aspecte més digne, amb pan-
cartes socialistes i una gran se-
nyera de l'ERC. Eduard Bartolí va 
llegir una Crida de l'Ajuntament 
així com les diverses adhesions re-
budes: JUCD; UCD, JCDC, 
CDC, ERC, UGT, PSC, JCC, 
PSUC, Consell Municipal de la Jo-
ventut, Centre Excursionista Em-
pordanès, Delegació d'Òmnium 
Cultural i Patronat de Figueres. 
Tot seguit el senador per Girona 
de l'ERC Josep Rahola va fer un 
parlament sobre la significació de 
la diada. Rahola es trobava visi-
blement emocionat ja que guarda 
un gran efecte per la Rambla de 
Figueres lloc on va festejar. El seu 
parlament girà entorn la necessitat 
de donar un vot afirmatiu a l'Esta-
tut encara que no sigui aquest el 
desitjat, per acabar fent una crida 
perquè tots plegats continuéssim 
lluitant fins a recuperar les lliber-
tats nacionals de Catalunya diada 
que coincidirà amb la definitiva 
supressió del vell decret de Nova 
Planta. Després d'un vibrant 
Visca Catalunya la Rambla en 
ple va corejar Els Segadors can-
tats pel cantant figuerenc Sam. 

Cal remarcar, tanmateix, que el 
nombre de senyeres i domassos a 
balcons i finestres fou inferior al 
dia de la visita del President a Fi-
gueres. La generalitzada fredor 
que es va viure la Diada d'en-
guany, amb les excepcions de ri-
gor, és una dada que d'ha de tenir 
en compte de cara al proper Refe-
rèndum. 

amb la suma de la primera relació 
de 18.300 pts. hi ha un total de 
34.636 pessetes. 

Fins ara es porten 
recaptades 34.636pts. 

Tal i com ànunciàrem, HORA 
NOVA publicarà a cada número 
la relació dels nous aportants per 
la retolació catalana dels carrers. 

Un acte de «justícia i ' 
catalanitat» 

Recordem a tothom que els 
comptes a nom de Ajuntament de 
Figueres-Nova Retolació Catalana 
dels carreres de Figueres, són a les 
entitats següents: Banc Popular 
Español, Banca Catalana, Banc 
Hispano Americano, Banc Cen-
tral, Cadesbank, Banc de Bilbao,, 
Banc Condal, Caixa de Pensions 
«La Caixa», Caixa d'estalvis 
Provincial. 

Aquest recordarori el fem ex-
tensiu als regidors que varen votar 
Sí a la campanya i encara no han 
fet la seva aportació. 

f i g u e r e s . * 
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Diada amb caire més oficial que 
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Réplica d'Esquerra 
Republicana de Catalunya a 
Radio Popular de Figueres Què és i què fa el grup Quitxalla 

(Redacció).-El Secretariat de 
Premsa de E R C a Figueres 
hens ha fet arribar el segúent-
comunicat amb preg de 
publicació: 

«Davant les dures crítiques 
que Radio Popular de Figueres 
avui, 14 setembre, ha fet refe-
rent a la proposta d'Esquerra 
Republicana de Catalunya 
(Secció Local de Figueres.) de-
manant a l'Ajuntament de Fi-
gueres un suport econòmic pel 
diari AVUI, volem fer els se-
güents aclariments: 

primer.-Esquerra Republi-
cana de Catalunya (S.L.de Fi-
gueres) va adreçar al senyor Ba-
tlle una carta proposant que 
com a President del Ple Munici-
pal es prengues en consideració 
la nostra solicitut que textual-
ment diu el següent «Que l'A-
juntament de Figueres faci su-
port al diari AVUI, que ma-
lauradament te fortes dificul-
tats economiques, adquirint la 
quantitat d'accions que cregui 
més escaient aquest Ple Ordi-
nari». Com es pot comprovar 
nosaltres no vàrem esmentar 
en cap moment que l 'AVUI 
fos l'únic diari en català, punt 
on Radio Popular basa les se-
ves crítiques, que es demostra 
abastament parteixen d'una 
desinformació del esmentat 
Ple Municipal i el seu 
desenvolupament. 

Aquesta proposta fou de-
fensada per el Regidor d 'ERC, 
Albert Gurt no pronunciant-se 
en contra cap Regidor de l'A-
juntament, i va passr seguida-
ment a la Comissió de Cultura. 

Segon.- La nostra porposta 
es coherent amb la campanya 
que iniciada per l 'Ajuntament 
de Capellades s'ha extès per 
arreu de Catalunya, i concreta-
ment pels de la Jonquera, Ga-
rriguella, Llançà, Navata, 
Portbou i Roses a l'Alt Em-
pordà i d'altres de totes les co-
marques gironines. 

Vostès titulaven el seu co-
mentari «Ai, la relliscada d'a-
vui!. Aprofitem l'avinentesa 
per assabentar-lis que tots 
aquests pobles i ciutats i fins i 
tot la capital de les nostres co-
marques, ja han relliscat fa 
dies. 

Tercer.-ERC, (S.L.Figue-
res),considerem al diari AVUI 
eina actualemnt imprescindi-
ble per el redreçament cultural 
a nivell nacional i per tant llui-
tarem amb totes les nostres 
forces perque ni aquesta eina ni 
cap d'altra, que en qualsevol 
moment estigui en perill de 
despareixer, es vegi obligada 
per l'incomprensió d'alguns 
catalans a fer-ho. 

Quart .- Lamentem molt 
profundament els retrets fets 
contra E R C pel fet d'intentar 
ajudar a subsistir a un diari en 
català que té per àmbit nacio-
nal a tots el Països Catalans, i 
encara més com a nacionalistes 
catalans ens dol molt tenir que 
redactar una nota de premsa 
per a defensar-nos d'uns atacs 
fets per un altra medi de difus-
sió català pel sol fet d'aver de-
manat un ajut per a un òrgan 
popular de Cultura Catalana 
en perill de desapareixer. 
ERC-Figueres 

El grup Quitxalla integrat també 
dins el Concell Municipal de la Jo-
ventut vol parlar-nos avui del què 
és i del que ha fet i vol fer. 

És un grup que va neixer ja fa un 
any i mig amb la participació de 
gent que procedia de diversos grups 
i entitats de caire juvenil i que tenia 
com a primera tasca a fer, l'organit-
zació d'una gran festa per a la mai-
nada que s'havia d'inscirure dins el 
marc de les Fires i Festes de la 
Santa Creu. Des d'allevores han es-
tat dues les festes infantils que hem 
organitzat per Santa Creu i dues 
revetlles de Sant Pere. 

Tota aquesta activitat ha anant 
unint i formant un grup que fins 
aleshores només havia estat una 
simple reunió de persones amb 
feina no molt determinada a fer. 

Nosaltres creiem que la nostra 
ciutat necessita d'una veritable em-
pemta que li tregui del damunt tota 
aquesta càrrega de son i d'ensopi-
ment. Creiem que cal retrobar o 
formar l'esperit ciutadà que ens 

alliberi un poc d'aquest aillament 
en què es trobem els «urbans» 

Els nostres ulls estan posats, 
principalment, en tots aquests nens 
de la nostra ciutat i comarca que no 
tenen altra alternativa que plantar-
se davant del televisor quan po-
drien gaudir d'uns veritables mo-
ments d'esplai. 

Creiem que és necessària la par-
ticipació activa de tots els pares, 
mestres i educadors perquè tota 
aquesta mainada desenvolupi tota 
la seva imaginació i tota la seva 
capacitat de creació i que se li don-
guin tots els mitjans que tinguem a 
les nostres mans per a aconseguí-
ho. 

Cal una veritable mobilització de 
tots els sectors ciutadans per anar 
treballant en aquest sentit. 

Nosaltres volem posar també el 
nostre gra de sorra i participar en 
aquesta tasca. 

De moment convidem a tot el po-
ble de Figueres, petits i grans, a 
participar en el gran «Sarau d'Es-

El Consell Municipal 
de la Joventut en marxa 

(Reacció).-Els dos primers di-
lluns del mes de setembre el 
Concell Municipal de la Juven-
tut es va reunir. En la sessió del 
dia 3 despres d'informar del 
canvi de conseller d'aquest de-
partament, es decidí de formar 
una comissió encarregada d'e-
laborar un informe sobre la jo-
ventud de Figueres, que abasti 
tots els aspectes de la preoble-
màtica dels joves figuerencs. 
Així mateix es va tractar de la 
relació Consell Municipal-
Casal de la Joventut i s'acordà 
que aquest es convertís en un 
servei obert a tota la joventut i 
organitzacions juvenils. Final-

Més cultura com cal 
Com deia la setmana passada... La cultura, quan 

és franquista, és més cultura. El franquisme sotio-
logic s'irrita quan la democràcia que acaba de 
néixer regateja mèrits a aquella cultura que fins a la 
mort d'en Franco—i alguns mesos més— va ésser 
la cultura oficial. 

S'espera de la democràcia que doni patent de 
reconèixement a la cultura oficial franquista. Quan 
això sigui fet, i en justa correspondència, el fran-
quisme socilògic que encara mana reconeierà les 
glòries i els mèrits de la cultura dels artistes de tot 
ordre que, per les seves conviccions, s'han hagut de 
fer la punyeta durant quaranta anys. Car els que 
manaven encara manen, malgrat el gran nombre 
de premis, medalles, i grans creus que han atorgat, 
s'han trobat curts de temps. Xavier Cugat no ha de 
ser el darrer de rebre la creu d'Isabel la Catòlica. 

Els ajuntaments, primera institució que s'ha de 
democratitzar, es mostren renuents a gratificar, i 
per això són titllats d'incultes. No tenen pas tota la 
culpa, car la cultura oficial d'aquests últims qua-
ranta anys era una cultura qualificada per altres 
factors, ademés dels pròpiament culturtals. És evi-
dent que l'obra de Josep Pla és molt important, 
però certament si no hagués estat promocionada 
pel franquisme, no se'n parlaria tant. I que el 
Museu Dalí no existiria sense la oficiositat i l'ajuda 
econòmica dels ministres del franquisme. I que les 
rumbes d'en Xavier Cugat no serien tan rumbes si 
el capital i la societat amerianes, sempre al costat 

dels governs conservadors, no haguessin col·labo-
rat en el seu llençament. En canvi, l'obra de Pau 
Casals no és encara oficialment catalogada, era 
millor, per exemple la de Fruhbeck de Burgos, que 
debia ser ademés, alemany per part de pare, que 
també ajuda. I l'obra de Picasso, que era un maleït 
comunista és encara discutida i discutible. I dic 
aquestes coses sense jutjar el valor intrínsec. 

Així doncs, s'aconsella als demòcrates que siguin 
generosos, que oblidin, que perdonin, altrament 
se'ls acusa de venjatius i resentits; que donin pre-
mis, laudes, condecoracions i medalles als homes 
de la cultura fins fa poc oficial. * I ? a m h l Q 

És molt provable que a la llarga aquesta actitud d 1 d . ! V d . I l l U I a 
generosa sigui ademés econòmicament rendible. ( R e d a c d ó ) . p d d i s . 
Ningú no ens assegura que no sigui prematur 
canviar les plaques dels carrers, o tirar a terra els 

ment es va acordar de fer arri-
bar a la Conselleria de Cultura 
la sol·licitut de que la veu dels 
Jàves sigui escoltada en la fu-
tura Comissió de Fires, i en 
aquest sentit demanar que tan 
la Conselleria com el Consell 
Municipal de la Joventut hi es-
tiguin representats amb vot i 
veu. En la reunió del dia 10, es 
tractà una vegada més el tema 
del «llibre blanc de la joventut 
de Figueres», que el Consell 
considera fonamental per a po-
der treballar sobre unes bases 
reals. Es convingué en aprofi-
tar l'avinentesa de que l'any vi-
nent es farà un nou cens i apro-
fitar les dades que aquest cens 
ens donarà, així com confec-
cionar un qüestionari per afer-
gir al formulari oficial, perquè 
quedi més completa la infor-
mació sobre el nostre jovent. 

La joventut minusvàlida, re-
persentada dins del Consell, 
manifestà la conveniència 
d'activar la construcció de 
rampes a Figueres per a facili-
tar l'accés dels minusvàlits als 
edificis públics. 

DIA 22 SETEMBRE 

Sarau d'estiu 

monuments dels Caídos. Portser d'aquí poc els 
ajuntament temeraris hauran de fer noves despeses 
per tornar a posar les antigues plaques o per tornar 
a aixecar els monuments que en una rauxa demo-
cràtica varen treure. 

Els demócratas, realment, tenim fama 
d'eixelebrats. 

Guardem, doncs, els premis, medalles i home-
natges i no els donem lleugerament als personaltges 
de la cultura popular fins que tots els representants 
de la cultura residuals oficials hagin estat condeco-
ra ts. Que hi hagi seny. 

Josep M Ametlla. 

sabte 22 de setembre a les 10 
del vespre, està anunciada la 
celebració a la Rambla del pri-
mer «Sarau d'Estiu» amb els 
grups Esquirols, Jaume Amella 
i Rafael Sala. Hi haura un ser-
vei de bar permanent. En cas 
de pluja es celebrarà a la plaça 
del Grà. 

En la darrera sessió del mes 
d'agost de la Permanent es va 
disposar l'autorització de 
l'acte i s'aprovà la concessió 
d 'una subvenció al Grup Quit-
xalla organitzador del sarau. 

tiu» que es realitzarà el proper dis-
sabte dia 22 a las 10 de la nit a la 
Rambla. 

L'hem organitzat perqu è dispo-
sàvem d'uns diners que ens varen 
sobrar del darrer festival de Quitxa-
lla i de la festa de sant Pere i no ens 
els volem gastar en un sopar. Hem 
preferit convidar-vos a tots. 

Grup Quitxalla 

ASSOCIACIÓ 
VIVENDES DEL PARC 

Sol·licitud 
a l'Ajuntament 

(Redacció).— L'Associació Fe-
derada de Comunitats de les ano-
menades vivendes del Parc tal i 
com va informar HORA NOVA 
(veure n° 132) ha adreçat un 
informe-sol·licitud a l'Ajunta-
ment. Artemio Garcia en calitat 
de Secretari General de l'Associa-
ció exposa que d'acord amb les 
converses mantingudes amb en 
Fajol s'inicià l'elaboració d'aquest 
informe. En el mateix es fa una 
història del procés de construcció 
de la Urbanització analitzant-se 
els dèficits d'infraestructura urba-
nística i de l'equipament de ser-
veis, així com les irregularitats ju-
rídiques d'aquesta urbanització 
respecte les Ordenances Munici-
pals, el Pla parcial i la Llei del sòl 
que la condiciona. Aquestes irre-
gularitats segons l'informe es po-
den dividir en 4 blocs: 

1.— Irregularitats en la distribu-
ció d'espais públics i espais privats 
exteriors. 

2.— Irregularitats i discrepàn-
cies entre els diferents documents 
referents als edificis. 

3.— Irregularitats en les rela-
cions de Propietat entre els dife-
rents edificis i d'aquests amb una 
zona d'espai lliure privat adcrites 
als edificis en la part proporcional. 

4.— Suposat incompliment de 
les ordenances d'ús del Pla Parcial 
que fa a la ubicació d'indústries en 
la urbanització com els polèmics 
garatges i una pastisseria insta-
l·lada amb taller d'elaboració i forn. 

Pel que fa a l'apartat dedicat a 
l'equipament s'analitzen les defi-
ciències respecte als serveis d'abas-
tament i distribució d'aigua pota-
ble, enllumenat, neteja i recollida 
d'escombraries, manca de jardins i 
ordenació dels apartaments. 

L'informe general al que s'ad-
junta una copia de totes les sol-
licituds fins ara desateses que l'as-
sociació ha enviat a l'Ajuntament. 
Així com el plànol realitzat per 
l'arquitecte Ramon Artal sota co-
manda de l'Associació. L'informe 
conclou assenyalant que totes les 
irregularitats apuntades són pro-
ducte de l'especulació que ha sido 
potenciada y posible gracias a la 
corrupción de los hombres que 
han integrado la adminstmción 
durante el periodo franquista i 
que si ha lugar deberían rendir 
responsabilidades. Aquestes co-
munitats esperan que los regido-
res democráticos no tropiecen 
con la misma piedra. Per totes 
aquestes raons sol·liciten que es 
porti a terme un estudi exhaustiu 
sobre el terreny per personal 
municipal competent amb compa-
nyia dels interessats. 
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Relació de solars de propietat municipal 
El Debat sobre la possibilitat de constuir al Camp Coramina 

un grup de vivendes socials que restà aparcat en el Ple 
Ordinari del mes d'Agost, no es va poder dur a termer en el 
darrer Ple, ja que encara no s'ha tractat el tema amb l'atenció 
que meriex en el si de la Comissió d'Urbanisme. El que si ja 
s'ha elaborat es l'inventari exhaustiu del sol de propietat 
municipal, a fi i efecte d'esgotar totes les possibilitats en quan 
a llocs adients per poder ubicar aquests estatges. Amb aquest f 

inventari la Comissió d'Urbanisme abans de prendre qualse- ^ j j j ^ 
vol decisió ai respecte sap en què pot comptar. És d'esperar 
que la Comissió trotí un forat per tractat la qüestió abans de 
celebrar-se el proper Ple; hi ha massa gent pendent de la seva 
decisió perquè aquesta s'ajorni mes. 

1.— Finca dels antics «Albergues» 
Provisionals 

Fou adquirida en data 14-10-66 i va 
estar ocupada pels antics «Alber-
gues» Provisionals. 

Posteriorment, en data 26-11-77 
fou autoritzada per la direcció Gene-
ral la cessió d'una paït del terrreny al 
P.P.O. 

El solar està situat, tocant a la 
Carretera de Llers i queda travessat 
londitudinalment pel carrer Flemig, 
segons el Plan General i Pla Parcial 
Carretera de Llers i que encara no 
està obert. 

La superfície total del terreny és de 
7.445"49 m2 dels quals han estat ce-
dits al P.P.O. 3.15875 m2, seran ocu-
pats pel carrer 1.440 m2. i la resta de 
2.84674 m2. queda lliure. 

El solar compta amb els correspo-
nents serveis urbanístics. 

2.—Fmca en el Camp de Les 
Rodes 

Resta del que fou Firal del Bestiar. 

abans de construir l'edifici propietat 
de la Caixa d'estalvis. 

El terreny fou adquitir el 5-5-1892 
Aquest terreny té un cens que ra-

cau a favor dels Germans Senillosa. 
En cas de cessió del termu haurà 

d'abonar-se al censaler el 10 % del 
seu valor, i an cas de venda el percen-
tatge a entregar serà del 25 %. 

Té actualement una superfície de 
3.785 m2. i equipat de tots els serveis 
exigibles. 

3.— Finca del Camp de Les 
Granolles 

Situat al Nord de la Urbanització 
Marca de l'Ham. 

Fou adquirit el 25-5-77 amb la fina-
litat d'utilitzar-lo per la ubicació d'un 
centre d'E.G.B. i habitatges socials. 

La superfície total és de 23.221 m2. 
dels quals 8.724'8Ü estan ocupats per 
un centre escolar; 14.000 m2 cedits 
inicialment per habitatges socials i la 
resta de 4%'3Ü m2. els ocupa l'accés 
al col·legi. Consta dels serveis 
necessaris. 

4.—Diverses finques en el 
Garrigal 

Són diverses finques (25 aproximada-
ment) situades en el Barri del Garri-
gal. Són finques disperses que s'han 
anat adquirit en diferents dates. 

La més gran , és la que forma 
l'actual aparcament, al costat de 
l'I.N.P. que fou desafectada del do-
mini públic segons un acord plenari 
de 31-8-65 i passant a domini privat. 

Equipat amb tots els serveis. 

5.— Finca en Els Arcs del Castell 
Adquirida en data 9-3-63, desti-

nada a antic dipòsit d'escombraries, 
en l'antic circuit de Moto-cros. 
Té una superfície de l'61 Ha. 
Està afectada per l'actual zona polè-
mica militar. 

No està dotada de serveis. 

6.— Finca d'Avinyonet de 
Puigventós 

Adquirida el 6-7-71, té una superfí-

cie de 23.669 m2. Es destina a dipòsit 
d'escombraries. 

Hi manquen els serveis urbanístics. 

7.— Finca en el trecall camí vell de 
Vilatenim i Rec del Mal Pas 

Adquirida el 224-74, destinada a 
futura ubicació de la depuradora d'ai-
gües negres. 

Té una superfície de 162 àrees, els 
serveis exigibles, estan propers. 

8.— Finca on s'ubica l'KG.B. 
«Salvador Dalí» 

Adquirida el 4-2-69. Està ocupada 
pel centre d'E.G.B. Salvador Dalí, 
queda una resta de terreny en el 
costat est d'una superfície aproxi-
mada de 2.688 m2. dotats de tots els 
serveis urbanístics. 

9.— Finca Carretera de Llers 
Finca situada al peu de la carretera 

de Llers en la zona Oest amb una 
superfície total de 21.870 m2. 

Es va adquirir el 21-11-77 , per 
destinar-lo a la ubicació d'un centre 
d'E.G.B., Per això s'utilitzaren 
10.000 m2. segons acord de 5-7-77. 

Queda, doncs, la resta de 11.870 
m2. equipats degudament. 

10.—Finca Roques del Castell 
Adquirida a Marina Peix el 17-7-78 

Amb una superfície de 17.278 m2 
situada al Nord de l'Hospital. 

Actualment s'utiliza com escola de 
conductors i està destinada a zona 
verda i ampliació de la zona 
esportiva. 
Els serveis urbanístics hi són propers. 

11.— Finca Camp Carretera 
de Llers. 

rçEn el camí de Figueres o Estany 
Negre. 
Són tres parcel·les que formen una 
superfície de 19.495 m2, adquirides el 
3-4-76. 
No està dotada dels serveis 
urbanístics. 
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S'intensifiquen les relacions entre les Associacions 
de veïns i l'Ajuntament 

Amb el plànol sobre la taula els representants de l'Ajuntament analitzen els problemes i cerquen 
solucions del equipament de vivendes del Parc 

L'Audiència de Girona ha 
desestimat la querella 
criminal contra el 
promotor de Vivendes 
del Parc 

(Redacció).— La Urbanització 
Vivendes del Parc promoguda per 
Cullell i Pujol està acollida als be-
neficis de Vivendes de renta limi-
tada —subencionades—. Limita al 
Nord amb terrenys encara per ur-
banitzar i amb el nou Institut Ale-
xandre Deulofeu, al Sud amb la 
Carretera de Llers, a l'Est amb els 
carrers Calvet, P. Arólas i el Parc 
Bosc, i a l'Oest amb les vivendes 
Zafer. En total hi ha 14 blocs, del 
A a la M, el ler. fou construit l'any 
59 i el darer l'any 65. Cada bloc 
està format per 35 vivendes, porte-
ries i un local comercial de reduï-
des dimensions. A la Urbanització 
hi viuen un total de 490 famílies. 
Tots els edificis estan ocupats en 
règim de propietat horitzontal 
amb una comunitat de Propietaris 
constituïda a cada escala, jurídica i 
administrativament independent 
entre elles, però totes en procés 
d'organització col·lectiva a nivell 
de barri. Hi ha un Pla Parcial de 
promoció municipal d'aquest sec-
tor, obra d'en Bonaterra que fou 
definitivament aprovat per la Co-
missió Provincial d'Urbanisme el 
16-7-65. 

L'Associació Federada de Co-
munitats va arribar a posar una 
querella criminal contra el promo-
tors que fou desestimada per l'an-
terior jutge. Presentat el recurs a 
l'Audiència de Girona aquesta 
també la desestimà. 

Segons l'arquitecte Ramon Ar-
tal quan es varen fer els blocs la 
Llei fou indulgent amb els pro-
motors però quan els veïns pre-
sentaren la querella criminal 
per estafa la Llei s'aplicà estric-
tament i el Jutjat de Figueres i 
després l'audiència de Girona la 
varen desestimar per improce-
dent, tot suggerint la via de la 
reclamació civil que pel seu ele-
vat cost és el mateix que tancar 
qualsevol possibilitat legal de 
reclamació Preguntat Artal per-
què els veïns se senten estafats ens 
assenyalà que en el barri s'han es-
camotejat espais de libre pivado 
(dels veïns) que s'han convertit en 
vials, aparcaments o garatges pri-

vats, que hi han solars sense tancar 
anomenats zona verde en docu-
ments oficials i que en la pràctica 
són evocadors d'escombraries 
plens de rates, que els manca l'e-
quipament més elemental, que no 
es compleix la Llei de Viviendas 
Protegidas ni el Pla Parcial d'Or-
denació ni les Ordenances Munici-
pals, ni el Dret Privat en el que es 
refereix a les parets mitgeres. Que 
les escriptures de Propietat no s'a-
venen amb les Células de Califi-
cación i que aquestes parlen de 
porteries més grans que no ho són 
en realitat. Que l'aigua en els úl-
tims pisos no surt per les aixetes 
com seria normal sinó pel sostre, 
per poc que plogui. L'Artal ens fa 
referència a un informe redactat 
després de diversos mesos d'anà-
lisi detallada de tots els bloc que 
parla de 10 tipus diferents d'humi-
tats a parets, sostres i terres, atri-
buïdes a causes diferents. Així ma-
teix els blocs pateixen al menys de 
12 tipus de fisures algunes molt 
greus i de 6 d'altres categories de 
defectes variats. Per l'Artal tot es 
redueix a la pura i simple especula-
ció que comporta la política de 
maximització de beneficis. Política 
que fins ara han practicar els pro-
motors i constructors amb la com-
plicitat de l'adminsitració i que als 
veïns els ha tocat patir. 

És per totes aquestes raons, se-
gons ens assenyala l'Artal, que els 
veïns es senten estafats. 

La Comissió de Serveis 
visità l'equipament 
del Vivendes del Parc 

(Redacció).— La Comissió de 
Serveis de l'Ajuntament fent-se 
ràpid ressò de la sol·licitud presen-
tada per l'Associació de Vivendes 
del Parc, el proppassat divendres 
es va personar a la zona per tal de 
comprovar sobre el mateix terreny 
totes les deficiències d'equipa-
ment denunciades en l'esmentat 
informe. Per l'Ajuntament hi ana-
ren Espinosa com a cap de la Ca-
mossió, Romans com delegat de 
neteja, els aparelladors municipals 
Aldamiz i Casellas i Blanco com 
delegat d'organització territorial i 
relacions amb les Associacions de 
veïns. La seva presència es pot in-
terpretar com el compliment per 
part de la comissió de Govern Lo-
cal de la promesa de reactivar el 
funcionament d'aquesta delega-

ció. Per part de l'associació acom-
panyat a Artemio Garcia, secre-
tari general de la mateixa, hi assis-
tiren diversos membres, també hi 
assistí Ramon Artal com arqui-
tecte assessor. Amb el plànol des-
plegat sobre la taula s'inicià la re-
unió on es passaren revista a tots 
els problemes que afectden a la 
Comissió de serveis, al llarg de la 
conversa s'arriba a arbitrar una 
possible solució del problema de 
les clavegueres obstruïdes, s'estu-
dià la necessitat de la neteja dels 
terraplens adequant-los com a 
zona d'esbarjo amb bancs cedits 
per l'Ajuntament, s'analitzà la 
conveniència d'augmentat la pres-
sió de la red d'aigües, s'apuntà 
com possible solució el problema 
jurídic de la vialitat, el que els es-
pais siguin de domini privat pero 
d'ús públic ja que aleshores el 
manteniment seria municipal, es 
plantejà com fer l'ordenament de 
l'aparcament pels diferents blocs 
assenyalant-se una solució de tipus 
més indicatiu que coactiu. En aca-
bar la reunió Artemio Garcia 
lliurà als represntants de l'Ajunta-
ment l'informe redactat pel Con-
grés de Cultura Catalana sobre la 
problemàtica de Vivendes del 
Parc. Tot seguit el grup inicià el via 
crucis per tota la zona parant-se en 
cada una de les estacions del con-
flictiu recorregut. Els tècnics 
municipals prengueren bona nota 
de tots els dèficits acumulats els 
darrers anys. En acomiadar-nos de 
la Urbanització, un representant 
de l'Ajuntament ens comentà: 
Quina herència ens ha tocat!... 

L'Associació de L'Antic 
Vilatenim visità l'Alcalde 

(Redacció).—La tarda ante-
rior a la Diada l'Associació de 
veïns antic Vilatenim va visi-
tar l'alcaldia. L'Associació va 
reiterar una vegada més les se-
ves reivindicacions ja conegu-
des per l'Ajuntament bé a tra-
vés dels escrits adreçats per 
l'Associació al Consistori bé 
mitjançant les visites de treball 
que membres del Consistori i 
Tècnics Municipals han fet a 
Vilatenim en diverses ocasions. 
Es va fer particular esment: de 

la diversa problemàtica que 
comporta tota la zona de les 
Moragues, de la greu situació 
en què restarà el Rec del Mal 
Pas, després de l'emplaçament 
de la depuradora d'aigües resi-
duals de Figueres d'aquesta 
ubicació, ja fa temps que l'As-
sociació va deixar constància 
oficial de la seva disconformi-
tat, de la il·luminació de un im-
portant tram de la carretera de 
Roses. 

CONSELL DE BARRI 

Es sol·licita la constitució 
(Redacció).— S'insistí en la 

proposta de la constitució d'un 
Consell de Barri, projecte ja pre-
sentat durant el període Ametlla i 
que ha restat aparcat fins ara. En 
aquest sentit val a dir que Paco 
González com a cap de la Comis-
sió de Govern Local, després de 
demanar disculpes a l'Associació 
pel lapsus que tingué, l'Ajunta-
ment en no convocar-la en la visita 
de treball al barri de la Marca de 
l'Ham que entre dintre l'àmbit te-

rritorial estatuari d'aquesta Asso-
ciació, asegurà que era preocupa-
ció de l'esmentada comissió de 
Govern Local el reactivar la dele-
gació d'Organització Territorial i 
de relacions amb les Associacions 
de Veïns. Per acabar Miquel Es-
teba assenyalà que totes les de-
mandes de l'Associació s'estaven 
estudiant degudament i que en la 
mesura de les possibilitats pressu-
puestàries s'anirà donant solució a 
totes elles... 

COMISSIO DE SANITAT 

Visita d'inspecció als barris 
(Redacció).— Antoni Ca-

sademont com a cap de la Co-
missió de Sanitat i Assistència 
Social acompanyat per Vila de-
legat d'assistència sanitària, 
Romans i Vilallonga com a de-
legats dels servei de sanitat han 
realitzat una visita d'inspecció 
sanitària a uns dels Barris més 
deficitaris de la ciutat, tals com 
EI Bon Pastor, la zona del Turó 
Baix, el Culubret, i la zona del 
Garrigal situada darrera de 
l'ambulatori de l'INP. Els regi-
dors s'han fet càrrec de la pun-
yent problemàtica i varen de-
tectar l'especial sensibilització 
que hi ha entorn l'esmentada 
problemàtica en aquestes ba-
rriades, on els seus habitants 

han fet palesa la seva voluntat 
de col·laborar amb l'Ajunta-
ment i els seus serveis, si 
aquests col·laboren amb ells. 
La comissió esperonada per 
l'ambient que ha copsat, està 
preparant una sèrie de dictà-
ment perquè la Permanent els 
estudiï i resolgui, així com una 
serie de recomenacions perquè 
els serveis tècnics de les Comis-
sions d'Urbanisme i Serveis Pú-
blics col·laborin amb aquesta 
Comissió a l'acceleració del 
Programa d'Assistència Sanità-
ria. S'espera amb data propera 
poder començar a copsar el 
fruit d'aquest nou procés de co-
l·laboració amb els barris ende-
gat per l'Ajuntament. 

La Comissió de Serveis sobre el 
terreny 

LLIBRERIA TEXT 
Carrer Sant Llàtzer, 17 j 

Tel. 504779 - FIGUERES 
• 

Tots els l l ibres • 
necessar is 5 

per a Preescolars, 
EGB, BUP, 

C O U i F. P. 

Comprovi els nostres serveis 
i preus abans de comprar 
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EGB i PÀRVULS 

L'Ajuntament enfrontat amb el Ministeri d'Educació 
(Redacció).— Dimecres 12; 21 

H.— En la sessió ordinaria de la 
Permanent es va ratificar l'escrit 
de l'Alcaldia sol·licitant del direc-
tor del Col·legi «la Salle» la cessió 
de 3 aules per classes d'EGB a 
nens i nens sense escolaritzar. 
També s'acordà sol·licitar de la di-
recció del Col·legi de la Presenta-
ció la cessió de dos aules destina-
des a pàrvuls. L'ocupació d'aques-
tes aules serà provisional i durarà 
dintre del curs escolar 1978-80, 
fins que no estiguin acabades les 
obres del nou edifici escolar en 
construcció per part del M.E. 
Mentre, l'Ajuntament es farà cà-
rrec de totes les despeses que pot 
comportar l'ocupació d'aquestes 
aules. L'ajuntament enviarà el 
personal de Serveis Tècnics per tal 
d'adecuar les aules i es compromet 
a arreglar els despecfectes que es 
puguin ocasionar. El funciona-
ment intern d'aquestes aules de-
pendrà de la delegació a Girona 
del M.E.C la qual resoldrà qualse-
vol tipus de problema que puguin 
surgir entre el personal docent i els 
pares d'alumnes. El material esco-
lar correrà a càrrec del M.E. es 
procurarà adaptar a l'horari dels 
centres el de les cinc aules sol·lici-
tades. Es procurarà que les hores 
de pati no coincideixin amb les 
dels nens del propi centre. De 
qualsevol forma això caldrà 
estudiar-ho bé, ja que podria 
interpretar-se com una discrimina-
ció entre els alumnes. Totes 
aquestes normes hauran d'ésser 
ratificades pel Consistori en Ple. 

22 H..— A la sala de Sessions de 
l'Ajuntament se celebrà una re-
unió de la Junta Municipal d'EGB 
formada pels directors del centre, 
els Presidents de les Associacions 
de Pares i Concepció Ferrer con 
delegada municipal d'ensenya-
ment. Una vegada acabada la per-
manent s'incorporà a la reunió Es-
taba. Concepció Ferrer explica to-
tes les gestions fetes fins a la data i 
analitzà l'actual situació. Tant el 
director de «la Salle» com la direc-
tora del Col·legi de la presentació, 
confirmaren la cessió de les aules 
per l'Ajuntament. Tot seguit 
s'unificaren les llistes curs per curs 
per tal de saber quins eren els nens 
per escolaritzar. Una vegada unifi-
cades les llistes es procedir a la 
distribució de nens entre les diver-
ses escoles de la ciutat. Restaren 
per integrar 29 nens de ler. i 13 de 
2on. Tot seguit s'estudià una solu-
ció d'emergència pel mobiliari. 
L'alcalde assenyalà que la política 
de l'Ajuntament era evitar per tots 
els mitjans de congestionar les au-
les ja que prou saturades es tro-
ben. En acabar, passada ja la mit-
janit digué: «L'ajuntament ha 
complert amb el seu compromís 
ara s'ha de veure com es porta el 
M.E...» 

Dijous 13.— 12 H. Després de 
llegir les declaracions de Concep-
ció Ferrer a l'Empordà ens vàrem 
posar amb contacte amb ella, en el 
seu despatx. Preguntada sobre l'a-
partat on ella diu a Bernils Jr. que 
es possible que l'escola del Bon 
Pastor hagi de plegar...» Ens as-
senyala que es dauria tractat d'un 
error de transcripció per part del 
redactor de l'Empordà que va con-
fondre dues aules amb tot el col-
legi. 
13 H.— Concepció Ferrer aconse-
gueix finalmente localitzar a Anna 

Ma Oriol, que havia de donar com 
delegada a Girona del ME la con-
formitat oficial, però la resposta 
no pot ésser més descoratjadora. 
21 H.— A l'Auditorium del Mu-
seu de l'Empordà es celebrà la re-
unió convocada per Concepció Fe-
rrer amb els pares dels nens amb 
problemes d'escolarització; La de-
legada va fer una breu exposició de 
les principals fites de la història 
així com del cul-de-sac a què s'ha-
via arribat. Sol·licità dels altres col-
legis solidaritat amb els nens que 
restan sense mestre proposant 
com a mesura per forçar la situa-
ció, una vegada esgotades les vies 

La Generalitat 
i les escoles de 
l'Alt Empordà 

Concepció Ferrer 
portaveu 

de les reivindicacions 

(Redacció).-El 4 de setembre es va 
celebrar una reunió entorn la pro-
blemàtica de l'ensenyament a Ca-
talunya. Concepció Ferrer esra 
portadora d'una llista de propos-
tes elaborada conjuntament pels 
mestres i regidors de Educació i 
Cultrura de la comarca, el dia an-
terior en la taula rodona que es va 
dur a terme en el marc de l'Escola 
d'Estiu de Figueres. Els punts més 
destacats giraven en torn a la pro-
blemàtica de la interenitat dels 
mestres que amb els seus trasllats 
forçosos, són un obstacle de cara 
l'arrelament de l'ensenyament del 
català i de l'escola catalana. Com 
alternativa s'apunta la necessitat 
de que la provisió de places no es 
faci des de fora sino amb la col-
laboració del claustre de profes-
sors, les associacions de pares i l'a-
juntament. Mentre no es faci des 
de la Generalitat es pensa dema-
nar que els mestres no catalans 
s'incorporin a grups superiors a 
cinc, organitzantse cursets de co-
neixement de la comarca per tal 
d'arrelar els nous mestres vinguts a 
la terra i l'escola catalana. 

Conflictiva inspectora 
de les comarques 
gironines 

En la llista de demandas també 
n'hi havia una sobre els projectes 
de la Generalitat en torn a les clas-
ses de medicina sanitària pels nens 
a nivell de comarca, aixi com la 
negociació del posible canvi de la 
conflictiva inspestora de les co-
marques gironines. 

legals, que no es comencessin les 
classes fins que el ME no complís 
amb el seu compromís de procurar 
un mestre pels de ler. EGB i con 
mínim 2 mestres pels pàrvuls. La 
delegada assenyalà que aquesta 
era una decisió que pensava defen-
sar a on calgués ja que es tracta de 
defensar un dels drets inalienables 
de tot nen, que és aconseguir edu-
cació. Després de llegir la llista 

Guarderia 
laboral 

Nota d'aclariment 
sobre la convocatòria 

de la puericultora 
(Redacció).-En el número 81 del 
setmanari L'Empordà, Vent de 
Garbí bufava el llumí que podia 
encendre altra vegada el foc de la 
guarderia laboral. El motiu era la 
nota de convocatòria per a cobrir 
una plaça de puericultora amb li-
mitació d'edat entre 16 i 25 anys. A 
mitja veu Vent de Garví es pre-
guntava: Qui va redactar la nota?. 
Qui va donar el vist i plau per a que 
fos donada als mitjans de difusió?. 
Per tal d'aclarir aquestes qüestions 
l'oficina de premsa de l'Ajunta-
ment de Figueres ha fet públic un 
comunicat en el es diu: 

«No fou un funcionari de l'Ajun-
tament qui redactà l'anunci sino la 
Junta de la guarderia, estant inte-
grada aquesta Junta per represen-
tants de l'Asocciació de Pares, la 
Directora i una repersentant de 
l'Ajuntament. 

Si es concretà l'edat entre els 16 i 
els 25 anys, no fou per afany de 
discriminar ningú sino perquè el 
Ministri de Treball concedeix una 
bonificació a les empreses que con-
tribueixen a paliar l'atur juvenil, 
bonificació que es tradueix en una 
reducció del 80 per cent de les des-
peses de la Seguretat Social i que es 
aplicable quan la persona que acce-
diex al treball té una edat compresa 
entre els 16 i els 25 anys. Això no 
obstant, la Junta no ha exclòs en 
absolut les sol·licitats presentades 
per persones que ultrapassaven 
aquesta edat. 

De tots es conegut el greu dèficit 
que pera l'Ajuntament suposa la 
guarderia laboral; per tant, quan a 
causa d'aquest dèficit del que es 
tracta és el ser o no ser de la guarde-
ria, el més sensat és adoptar una 
sèrie de mesures per a intentar re-
baixar aquest dèficit, entre altres la 
que ha estat motiu d'aquesta nota, 
a fi de que la guarderia pugui conti-
nuar funcionant.» 

Aclarada la convocatòria cal 
veure si portarà cua... 

elaborada la nit anterior hi hagué 
moments de tensió ja que cadascú 
anava a resoldre el seu problema i 
els arbres no deixen veure el bosc. 
La lògica crispació dels pares que 
es trobaven el dia 13 a 4 dies vista 
del començament de l'escola sense 
encara saber a què atenir-se es-
clatà de sobte; però Concepció Fe-
rrer amb serenitat va canalitzar de 
nou la reunió tot assenyalant que 
es col·locaria la llista en el tauló 
d'anuncis de l'Ajuntament i ella 
estaria en el seu despatx per resol-

dre els dubtes. 
Divendres 12.— 22 H. Convo-
cada amb caire d'urgència la Junta 
Municipal d'EGB, després d'un 
reajust a les llistes de 2on, s'estu-
dià la possibilitat de dur a terme 
conjuntament l'acte de solidaritat 
proposat per Concepció Ferrer. 
En aquest sentit s'acordà per una-
nimitat: ler.— que els directors de 
tots els centres redactessin una 
protesta oficial al ME i a la Gene-
ralitat. El matiex faran pel seu 
compte els presidents de les Asso-
ciacions de Pares i 2on.— Cada 
director convocarà el claustre de 
professors del seu centre i cada 
president convocarà la seva asso-
ciació de pares per tal de discutir 
l'actitud a predre respecte la pro-
posta feta per l'Ajuntament de 
Figueres. 

El proper dijous 20 a les 21 h. 
està convocada de nou la Junta 
Municipal d'EGB, en aquesta re-
unió i en funció dels resultats de 
les reunions dels claustre de pro-
fessors i de les associaons de pares 
així com de la actitud que hagi po-
gut prendre el ME es decidirà si es 
va o no a la vaga. 

La neteja ciutadana 
S'inicia l'elaboració d'un informe 
(Redacció).-Armand Romans, de-
legat de neteja, acompanyat de-
l'encarregat i del gerent de perso-
nal de CEMESA, senyors Paco i 
Salieras, han iniciat una visita a 
fons de totes aquelles zones que 
requereixen una solució imme-
diata i no ajornable. Aquestes zo-
nes són: Marca de l'Ham, Bon 
Pastor, Zafer, Vivendes Sant Jo-

sep, Turó Parc Bosc. Aquestes vi-
sites arreu de Figueres continua-
ran a fi i efecte de poder planificar 
la solució del problema de la ne-
teja a partir del coneixement sobre 
el terreny de la seva variada pro-
blemàtica. En aquest sentit repre-
senten una aportació a l'estudi que 
aquesta setmana iniciarà CE-
MESA a Figueres. 

UN PERILL PÚBLIC 

La recollida d'escombreries 
(Redacció). -CEMESA, em-
presa concessionària de la reco-
llida d'escombreries a la nostra 
ciutat, es troba amb un nombre 
molt elevat de baixes en el seu 
personal degut a que les borses 
d'escomnbreries contenen vi-
dres de botelles, miralls, plats, 
etc., que hom col·loca de forma 
imprudent. En aquest sentit, 
posats en contacte amb la dele-

gació de neteja, se'ns indica 
que s'està estudiant la possibili-
tat d'iniciar una campanya de 
concienciació ciutadana a tra-
vés dels mitjans informatius lo-
cals, per tal d'aconseguir que 
els usuaris del servei posin els 
vidres i materials perillosos en 
un lloc visible, as fi de que els 
encarregats de la recollida tre-
ballin amb la deguda seguretat. 

»» Noves 
papereres 
(Redacció).-La Delegació de Ser-
veis de Neteja ha iniciat les opor-
tunes gestions per tal de cobrir la 
ciutat de papereres. Ens manifes-
ten que per anar bé se'n necessiten 
un mínim de 250 unitats. El mo-
del que s'ha escollit, i que presen-
tem en el gràfic, es el mateix que 
utilitzen a Barcelona, Madrid, Se-
villa, Badajoz, Vic...etc.Es tracta 
d'un recipient de 50 litres de ca-
buda, mot resisten i que es sub-
jecta per medi d'abaraçaderes d'ar 
cer inoxidable. Sembla que el co-
lor que es decidirà serà el verd. 
L'import de cada unitat és de 
3.95. pessetes. De moment n'hi ha 
80 d'adquirides. Si algú en vol pot 
dirigir-se al la Delegació de Ser-
veis de Neteja de l'Ajuntament. 

La ubicació del recipents es farà 
d'acord entre la Comissió de Ser-
veis i les cases comercials 
patrocinadores. 
Neteja 
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UNA FITA PER ACONSEGUIR 

Ampliació del Museu, 
per la torre Gorgot 

(Redacció).-E! Teatre-Museu 
Dalí està quedant petit, sens 
dubte. Si arriba a ésser un fet la 
donació dels cent quadres inèdits 
que formen part de la monumental 
exposició del Baebourg, aquest no 
tindrien lloc per ser exposats. 

Es comenta ara en els medis da-
linians, amb insistència, la possibi-
litat de que la ampliació del museu 
sigui un fet. Per aquesta raó la 
atenció s'ha tornat a localitzar en 
la torre Gorgot que té el doble 
aventatge d'èsser un dels monu-
ments del patrimoni ciutadà a pro-
tegir i d'estar conectat amb el 
Teatre-Museu ja que la família 
Gorgot tenia accés mitjançant un 
passadís al teatre municipal on hi 
tenia una llotja en propietat degut 
a que l'edifici del teatre havia estat 
edificat en el terrenys de la familia. 
Fa una dècada que ja s'havien fet 
gestions en aquest sentit. Alesho-
res les negociacions foren infruc-
tuoses per manca d'interès dels 
propietaris en derfer-se'n del ma-
teix. Avui potser la conjuntura ha 
variat... Si ara les circumpstàncies 
fores propícies podria ésser aquest 
per a l'Ajuntament un dispendi a 
la llarga rentabilíssim. 

La Torre Gordot un lloc 
per la Daliteca. 

Una de les múltiples utilitza-
cions que podria tenir la torre 

Gorgot seria la d'acollir la Dali-
teca en la que hi hauria les corres-
ponens biblioteca, hemeroteca, 
fonoteca, vidioteca, filmoteca on 
es donaria la persistència de tota la 
memoria daliniana. 
És d'esperar que el nou Patronat 
que en data propera s'ha de re-
unir, estudií amb tota l'atenció 
que es smereix aquest projecte. 

* 

I 
. ̂ ^ 

Institut Français 
de Figueres 

SOUS LE PATRON AGE PÉDAGOGIQUE 
DE L'INSTITUT FRANÇAIS DE BARCELONA 

Cursos de Llengua Francesa 

Cursos per a nens (a partir dels 6 anys) 

Cursos de perfeccionament 

Cursos de preparació per als exàmens 
de l'Escola Oficial d'Idiomes 

MATRICULES: 

Antics alumnes: Del 17 al 21 de setembre 
Nous alumnes: Del 24 al 28 de setembre 

HORARI: 

De4a7tarda 

C. Castelló, 14 Tel. 50 53 36 FIGUERES 

La Delegació de Turisme 
i Comerç es destapa 

Projecta una Junta Municipal de Turisme i pensa 
promoure uns festivals dalinians 

(Redacció).-Per raons de l'agitada 
conjuntura política, la Delegació 
de Turisme i Comerç encara no 
s'ha pogut donar a coneixer. Eb-
sasts en contacte amb Josep M011-
talat, cap de la delegació, ens va 
exposar els seus projectes sobre el 
funcionament del servei. L'eix 
vertebrador del seu treball és vin-
cular el turisme al municipi, ja que 
el ritme ascendent del turisme de-
pent en gran manera de l'atenció 
que vers el mateix li dediqui l'A-
juntament; per això pensa que és 
absolutament necessari la consti-
tució d'una Junta Municipal de 
Turisme. 

Aquesta junta, nova de trinca, 
és una idea que segons Montalat 
encara cal pulir. Malgrat això va 
poder avançar a HORA NOVA 
que pot estar composada per 13 
membres, sota la presidència del 
cap de la delegació. Aquests mem-
bres provindrien dels diversos sec-
tors implicats en el turisme: hote-
lers, agñcies de viatges, emprearis 
d'espectacles,professionals de tu-
risme, entitats culturals i represen-
tants de la branca empresarial i 
obrera del sector. En aquest sentit 
Montalat ens assanyalà que neces-
sàriament caldrà clarificar la situa-
ció del CIT en aquesta nova etapa 

de la vida municipal. 

Dalinitzar Figueres 
La clau de volta dins el pro-

grama de treball que porta en cap 
Montalat és la de potenciar turísti-
cament Figueres a partir del re-
llançament del Teatr-Museu Dalí 
a traves d'uns encara inèdits festi-
vals dalinians que tindrien a Figue-
res com a marc. Dalí, amb ajut 
dels experts del Patronat i d'altres 
artistes empordanesos podria 
montar la seva escenografia a par-
tir de la nostra mitologia. 

La campanya de retorn del nom 
de la plaça de Gala i Dalí va fer 
palesa la sensibilitat internacional 
que havia vers Dalí i de retruc vers 
Figueres. Montalat creu que cal 
rentabilitzar al màxim aquest ressò 
internacional i canalitzar el tu-
risme de la costa vers la nostra ciu-
tat, per tal de que no hi hagi cap 
turista que no passi per Figueres a 
visitar el Teatre-Museu. El nostre 
índex de creixement pot dependre 
d'una acertada política en aquest 
sentit. Cal doncs un replantaja-
ment del sector turístic local que 
potenciï al màxim aquest iman que 
és el Museu. Per sintetitzar en una 
fórmula el pensament de Monta-
lat, es pot dir que el que cal es 

Nova Junta del patronat 
del Museu 

(RedaccióperJ. B.). -Després 
de la votació celebrada en el 
darrer Ple municipal, la noava 
Junta Rectora del Govern pel 
Patronat de la Fundació Pública 
de Serveis Teatre-Museu Dalí» 
(sic) pot estar formada de la 
següent manera: President, 
Salvador Dalí, sots-president 
nat, Miquel Esteba en qualitat 
d'Alcalde . Puig, Crumols, 
González i Casademont com 
vocals pel Ajuntament. Evarist 
Vallès, Gudiol i Pitxot, com ex-
perts tècnics d'art. Enric Sa-
baté, Gonçal Serraclara, Mi-
quel Masriera i Ramon Guar-
diola com a vocals elegits pel 
Consistori a partir d'una pro-
posta de Dalí. Artur Calsina 
com a delegat del Ministeri 
d'Educació i Agustí Bru com a 
delegat del Ministeri d'Obres 

Distinguido Sr.: 

< ^ , t 

Fdo.: Salvador Dalí 

P r e s i d e n t e del P a t r o n a t o . 

Una de les polèmiques credencials signades per Dalí els 4 «d'Ayete» 

«dalinitzar Figueres». Donada 
l'envergadura del seu projecte és 
d'fsperar que l'Ajuntament li de-
diqui tota P tenció que es mereix. 

Públiques. 

El problema ara rau en saber 
que pasará amb la Comissió 
Permanent de caire vitalici no-
menada en el període Giró i 
formada per aquest, Josep Fa-
jol, Met Miravitlles i Gonçal 
Serraclara. Tot sembla indicar 
que per aquests tres darrers no 
hi haurà problema. Gonçal Se-
rraclara ha estat elegit nova-
ment. Met Miravitlles desitja-
ria ser el pont entre el Teatre-
Museu i la resta de Museus sota 
la Generalitat. Fajol no pensa 
representar cap obstacle. L'a-
tenció ara es localitza cap a la 
possible actuació que pot pren-
dre Pere Giró, sobretot després 
de l'unànim zero en la votació 
secreta celebrada en el darrer 
Ple de l'Ajuntament... 

M e complace participar a V d . que con 

esta m i s m a fecha h e tenido a bien d e s i g n a r l e como V o c a l , = 

de la Comisión P e r m a n e n t e de carácter e j e c u t i v o , que ha si 

do constituida en el seno de la Fundación P ú b l i c a de S e r v i 

cios del Teatro M u s e o D a l í . 

Sirva la p r e s e n t e de c r e d e n c i a l que le acredita c o m o = 

miembro de la indicada Comisión E j e c u t i v a . 

Dios g u a r d e a V d . m u c h o s a ñ o s . 

F i g u e r a s , 9 de n o v i e m b r e de 1 9 7 7 . 

SALA CANALETA 

Exposició 
dels múltiples 
de Navarro 
(Redacció, per J.B.).-A la Ga-
leria Canaleta del carrer de la 
Moreria s'ha inaugurat l'expo-
sició de múltiples de Josep Na-
varro. Aquesta sèrie de disse-
nys de l'obra cinética del plàstic 
francés afincat a Barcelona des 
del seu neixement estarà expo-
sada fins el 15 d'octubre. Nava-
rro no és un desconegut dels 
amateurs locals ja que exposà 
al Museu de l'Empordà l'any 
1971. L'edició de les sis sèries 
exposades de 46x46 cm. consta 
de 33 exemplars de cada dis-
seny en tres colors diferents: 
blanc, vermell i negre. Es tracta 
d'infraestructures, construc-
cions, superposicions modulars 
oscilants entre el moviment re 
gressiu i l'infinit. Hi ha també 
superposicions circulars, varia-
cions quadrangulars i construc-
cions esfèriques regressives, to-
tes elles dintre de les coordena 
des en que investiguen altres 
artistes del camp cinètic com 
Le Parc, Vassarely o Soto. 
Aquestes arquitectures que 
modulen l'espai a través de la 
seva permanent dialèctica en 
tre forma i color són tota una 
aportació de Navarro a la pro-
blemàtica de l'art cinètic de se-
riació industrial. 

EN ORBITA 

Evarist 
Vallès 
a Cadaqués 

Dins d'aquests comenta 
ris d'art cal destacar que en la 
singular Galeria Clédalique de 
Cadaqués, ubicada en l'acolli-
dora caseta que té Dalí a la vora 
de l'església, el proppassat dis-
sabte tingué lloc la inauguració 
de l'exposició de Evarist Vallès 
que sota el genèric títol de 
«Conjuncions dialèctiques de 
mons paral·lels» recull la seva 
producció de collages sobre 
cartró realitzada al llarg de 
l'any 1978. En la mateixa con 
junció dialèctica es va presen 
tar el llibre de Lluis Racionera 
dedicat a Evarist Vallès. El nou 
«enfant terible» de l'escena cul-
tural del país, Sánchez Dragó, 
feu la presentació. No cal du-
que l'Evarist com sempre acon-
seguí la dialèctica conjunció 
entre els paral·lels mons de la 
«jet society» i la «gauche di-
vine» empordanesa. 
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von I 
Joan Guillame! 

Ei senyor Lluís, comerciant de maquines d'es-
criure, d'aparells de ràdio i de què sé jo quantes 
modernitats de la tècnica i de la societat de consum 
incipient queja començava a treure el nas ja abans 
de la nostra trista guerra civil, solia deixar la botiga 
a la cura de la seva muller mitja hora abans de 
tancar per anar a dinar i se n'anava a fer el vermut 
al cafè de l'Esport, que hi havia al costat de casa 
seva. La seva dona ja ho sabia de sempre i, si es 
presentava algú interessat en veure'l, ja sabia a on 
1 havia d'adreçar. 

Aquell dia, però, el senyor Lluís estava a punt 
d'anar-se'n a fer el vermut habitual, quan es pre-
sentà un viatjant tot tocat i posat, molt somrient i 
obsequiés i amb ganes evidents d'aconseguir una 
bona comanda. El senyor Lluís va veure que aquell 
venedor venia a aixafar-li la guitarra del seu ver-
mut consuetudinari. Però, amb un esforç, va acon-
seguir dissimular la seva contrarietat i amb una 
cara ben amable i riellera va dir al viatjant: 

—Home! Miri que justament ara me n'anava a 
fer d vermut. Es un costum que tinc cada dia en 
aquesta hora. Sap? Per què no ve vostè també? 
Apa, home. Anem. Jo el convido. 

—Caram! —va fer el viatjant amb un posat tot 
consirós— Sí que em sap greu d'haver ' ïngut en 
tan mal moment. Dispensi. 

—I ara! —,es va mig enfadar d senyor Lluís— 
Què diu de mal moment? Al contrari, home, al 
contrari. Au, anem a fer el vermut, que de 
passwin la farem petar una mica . Anem, 
anem! 

El viatjant, davant d'aquella actitud, va aca-
bar per acceptar el convit del senyor Luís. 

Bé. Ja els tenim asseguts a la taula del cafè. 
Ve et cambrer. 

—Bon dia, senyor Lluís —fa— 1 la compa-
nyia. —tot girant-se al viatjant què voldran? Vostè 
un vermutet c « n sempre, oi senyor Lluís? I el 
senyor?. 

També, —respongué el viatjant. 
Que hi volen quelcom per a fer coixí? 
—Sí, va fer el viatjant) em porti unes olives 

farcides. 
—Vostè senyor Lluís, no hi vol res? 
—Sí. Porti'm olives també. Però que siguin de 

pinyol. 
—De seguida seran servits —s'acomiadà el 

cambrer. 
El senyor Lluís i el viatjant van restar xerrant de 

temes instrascendents. El cambrer no trigà gaire en 
presentar-se novament amb la safata i la comanda 
feta. 

—Siguint servits, —tornà a acomidar-se quan 
ho hagué deixat tot posat damnut de la taula. 

El senyor Lluís i el viatjant varen començar a 
menjar olives i a beure algún glop de vermut. Però 
al viatjant li va cridar l'atenció tot seguit el que feia 
el senyor Lluís. Agafava una oliva, la mastegava i, 
quan tenia el pinyol pelat se'l treia de la boca, se'l 
mirava amb molta atenció i, segons i com, el 
deixava al platet; però, segons i com, el posava a un 
costat de la taula. 

El viatjant, fortament encuriosit pel comporta-
ment del senyor Lluís, no es pogué estar de 
demanar-li la raó d'aquella tria. 

—Oh! —va explicar el senyor Lluís— Es que en 
faig col·lecció. 

El viatjant va quedar tot sorprès, però va tenir 
una sensació vaga com si el senyor Lluís li volgués 
prendre el pèl. 

Col·leccionisme 
—Espera't —va pensar pel seu compte— deixa 

fer. J a t'arreplegaré jo 

I va seguir fent-li la gara-gara com aquell qui res. 
No se sap si va arribar a arrencar del senyor Lluís 
alguna comanda que valgués la pena. 

El cas és que el viatjant, durant el mes que va 
trigar en repetir la visita i en els diferents llocs on es 
trobava, sempre anava a fer el vermut, demanava 
olives amb pinyol i guardava els pinyols dins d'una 
bossa. D'aquesta manera, quan arribà el dia de 
tomar a veure el senyor Lluís, en tenia una quanti-
tat bastant considerable. 

Va arribar a la botiga del client, però la situació 
ja no era la mateixa. El senyor Lluís era al peu del 
canó, tot vigilant el negod. Arriba el viatjant amb 
la salutació de costum, corresposta amablement 
pel senyor Lluís. 

—Home, miri. La darrera vegada que vaig fer-li 
la visita —me li engega el viatjant de primer 
antuvi— vostè va tenir l'amabilitat de convidar-me 
a fer el vermut. Avui m'agradaria convidar-lo jo a 
vostè. Què me'n diu? 

—Home! —va fer el senyor Lluís— què vol que li 
digui? Que no puc ni vull meysprear el seu oferi-
ment. Anem, home, anem. 

I va sortir de darrera el taulell. 
—Noia va cridar a la seva dona —Me'n vaig 

aquí el costat a fer un vermut amb aquest senyor, 
que m'ha convidat. Si hi ha quelcom, ja saps on 
sóc. 

I se'n varen anar al mateix cafè de I 'altra vegada. 
El viatjant va demanar 

—Un vermut amb olives. 
—Jo també, —va dir el senyor Lluís. 

El cambrer va t o n a r amb l'encàrrec que havien 
demanat. Però les olives, tant les del senyor Lluís 
com les del viatjant, eren farcides, sense pinyol. 

—Ai caram! —va comentar el viatjant, com 
aquell qui res— Que ja ja plegat de fer col·lecdó de 
pinyols d'oliva? 

El senyor Lluís va quedar com una mica sorprès, 
car ja ni es recordava de l'originalitat que havia 
tingut en la visita anterior. Però va reaccionar de 
seguida, llest com una mustela. 

—Oh, sí —va dir— Encara en faig. 
—Ara és la meva —va dir-se interiorment el 

viatjant. 
I tot fregant-se per dins les mans de satisfacdó va 

anar per obrir la bossa on duia les mostres i els blocs 
de comandes. 

—Doncs, miri —va dir, tot treient de dins de la 
bossa una paperina que s'endevinava força plena i 
que va deixar damunt de la tauleta —A mi m'a-
grada pensar sempre en els amics i he pensat tot 
aquest mes en vostè. Cada vegada que anava a fer 
el vermut, he demanat olives amb pinyol. I els 
pinyols, és clar, els he anat guardant tot pensant 
que a vostè li podrien fer peça per a la seva 
col·lecció. I miri, n'he arribat a arreplangar tota 
aquesta paperinada. 

El senyor Lluís s'havia enrojolat lleugerament. 
No sabem si d'emoció o de sorpresa. 

—Caram, caram! —va somriure amb aire 
complagut— Sí que és amable vostè. 

I tot tombat la paperina, va buidar-la damunt de 
la tauleta. Després va escampar els pinyols, mem-
tre els remenava amb els dits d'una mà i va acabar 
dient amb aire de desencant: 

—Ai! quin greu que em sap que s'hagi pres tanta 
molèstia. Però, els tinc tots repetits. 

ENCARA MES ENLAIRE 

1955: escalada a Venezuela 
del Pic Bolívar 

El dia 5 d'abril del 1955, quatre 
exilats catalans a Venezuela (un 
emordanès de l'Armentera i tres 
barcelonins) van realitzar l'esca-
lada del Pic Bolívar, de la serralada 
dels Andes, i al peu del bust del 
Llibertador Simón Bolívar, hi 
plantaren la senyera de Catalunya. 

El Pic Bolívar té una altura de 
5.007 metres, a cavall de la frontera 
venezolano-colombiana. 

A la foto apareixen tres dels qua-
tre catalans, membres tots ells del 
Centre Català de Caracas, per 
aquest ordre: dempeus, Joan Quer 
(fill); asseguts, a la dreta Joaquim 
Portas (cunyat del primer) i a l'es-
querra Angel Puyuelo. L'instànta-
nea fou presa per Jordi Gols, germà 
d'en Marçal, aleshores director de 
l'Orfeó del Centre i actualment di-
rector de l'Orquestra simfònica de 
Les Palmas de Gran Canària. 

Doncs, tenim una senyera que 
flameja a 2.000 metres més enalire 

que les de la Pica d'Estats, que aca-
ben de plantar-hi Joan Reventós, 
Sobrequés, Ferrer, Pau, Barnola i 
llurs companys, Però a 9.000 quilò-
metres de distància de l'Empordà, 
als Andes tropicals, de cimeres so-
vint nevades des d'on es mira d'un 
costat Venezuela i de l'altre Colòm-
bia. 

PROMOCIONES 
FIGUERENSES, s. A. 

Calle Vilafant, 17 Tel. 50 26 49 

OFRECE EN FIGUERES : 

a) CASAS CON JARDIN I 
DE 215 ni' EDIFICADOS - GRAN CALIDAD 
Garage. Comedor-Estar. Gran cocina. 
4 dormitorios dobles. 2 baños - 1 aseo. 
Estudio. Atico, ¡ü LLAVES EN MANO!!! 
DE 145 m.2 EDIFICADOS - GRAN CALIDAD 
Garage. Comedor-Estar. Cocina. 2 ba-
ños. 4 dormitorios. 

PISO CENTRICO (calle González de Soto) 
4 dormitorios. 2 baños. Gran terraza. 
PISO EN CTRA BARCELONA ¡¡IlaYes en mano! 
4 dormitorios. 2 baños. Comedor-Estar 

c) SOLARES i 
EDIFICABLES 100% 

De 181 m.3 en c. Méndez Núñez 
De 140 m.2 en c. Méndez Núñez (esquina Fortià) 
De 227 nv en c. Fortià 
De 160 m.J en c. San Antonio 
Dé 2 0 3 m.3 en c . San Antonio ( esqu ina For t ià ) 

GARANTIZADA LIC. OBRAS HASTA 5/6 PLANTAS 

SOLICITE INFORMACIÓN 
PERSONALMENTE EN : 

Calle Vilafant, 17 FIGUERES 

PROMOCIONES FIGUERENSES, S.A. 



CASAL DE LA 
JOVENTUD 

Actividades 
para este 
curso 

(Redacción).-El Casal 
nos comunica que inicia el 
nuevo curso para jóvenes y 
les convoca a participar en 
sus actividades. 

III Curso de guitarra-
Para jóvenes de 8 a 18 

años, los miércoles y vier-
nes, de 7 a 8 noche. 

I Curso de gimnasia y 
mini-tramp: Para jóvenes 
de 10 a 14 años, los martes y 
jueves de 7 a 8 (chicos) y los 
miércoles y viernes de 7 a 8 
(chicas). 

Alquiler de tiendas: To-
dos los jóvenes que lo de-
seen podran alquilar su 
tienda para excursiones, du-
rante los fines de semana. 

Informes en Casal de la 
Juventud, tel: 5.. 12.13. de 
6 a 9 noche de lunes a 
viernes. 
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Actes culturals i populars a la Costa Brava 
(Redacció, per J.P.).-
Promogut per la Comunitat 
Turística de la Costa Brava 
s'han organitzat al llarg de totes 
les poblacions de la costa una 
sèrie d'espectacles i actes musi-
cals amb la finalitat de reani-
mar la vida turística de la zona 
durant el que es coneix com 
temporada baixa del mes de se-
tembre. Els actes que queden 

per celebrar són: 
Colera:Di'd 28, havaneres pel 
grup «Roses Canta», dia 29, es-
bart «Contrapassaires de 
Torroella». 
Llançà: dia 22, esbart «Con-
trapassaires de Torroella». 
El Port de la Selva: dia 22, ball 
pel conjunt «Sant Martirià». 
Cadaqués: dia 21, ball pel con-
junt «Sant Martirià». 

Roses: dia 20, ball pel conjunt 
«Los Hidalgos». Dies 22 i 29, 
sardanes per la cobla «La Prin-
cipal de la Garrotxa». 
Castelló d'Empúries: dia 29; 
ball pel conjunt «Los 
Hidalgos». 
L'Escala: Dia 23, esbart «Con-
trapassaires de Torroella» 

Tots els espectacles tindran 
lloc a les 10 de la nit. 

asfeaa 

Unió 
Veien la marxa de l'Ajun-
tament figuerenc ja és 
l'hora d'esbrinar si L'unió 
de Convergència i Unió 
és la democràtica i las del 
Centre. 

Comunicats 
Els comunicats de premsa són 
un fart de riure perquè segons 
qui els fa, els dóna a un o altre 
mitjà d'informació, segons les 
seves preferències o amistats. 
Per exemple l'Empordà de 
l'altre setmana era l'únic que 
publicaba una nota de l'Asso-
ciació d'Alcoholics Anònims 
(que no és la triple A). Potser 
és que són els més trompes de 
tots. 

Pintada 
Ja sabem que la Universi-
tat és el lloc on es recull tot 
el saber. A la paret, po-
díem llegir l'altre dia, el 
següent, que si bé es refe-
ria a un partit d'esquerres, 
nosaltres el generalitzem 
tant pels d'un costat com 
per l'altre: Si la política 
fos foc, els partits serien 
bombers. El senyor Espi-
nosa no s'ha pronunciat. 
Contràriament el senyor 
Lorca, del mateix partit, 
un cop ja reincorporat ha 
dit que amb el foc no s'hi 
ha de fer política. 

Estatut 
Sembla que de moment, i se-
gons les estadístiques i sondet-
jos d'opinió, realitzats fins 
ara, la majoria dels catalans, i 
especialment empordanesos 
estan molt més intreressats 
per l'Estatut de Peralada 
que per 1 Estauí de Sau. 
Com es recordarà L'Estaut 
de Peralada, és aquell que 
estableix les competències per 
tots aquells que a més de viure 
i fer veure que treballen a Ca-
talunya, entren i juguen en d 
Casino, a la ruleta, al Black-
jak i altres. 

Cites 
Nosaltres, a m O R A 
BOJA, volem demostrar 
que com el nostre rival 
HORA NOVA també sa-
bem cites. I com que les 
hem agafat més a córrer, i 
com tampoc se sap ben bé 
d'on venen, les posem to-
tes juntes: 
«...nord enllà, on diuen 
que la gent és neta i no-
ble» Salvador Espriu. 
« Visca l'amor que m'ha 
donat l'amiga» Joan Sal-
vat Papasseit. 
"A l'hora d'escriure, jo 
escric pels amics» Joan 
Francés Burgas. 
'La conciencia es la ma-
dre de la impertinencia» 
Juan de Mairena. 

Manifestacions 
També sobre el mateix tema, 
Rafael Zoyo va manifestar 
que: a pesar de vivir en Ca-
talunya desde 1955, no co-
nozco a ninguno de los 
nombres propuestos. 

Noms 
Ara que ja se sap el nom del 
nou Institut, Alexandre Deu-
lofeu, podem explicar que 
eren diferents els noms que es 
barrejaven per possar-hi, tots 
ells pertanyents a personali-
tats del món de la cultura, 
l'art, la política com per 
exemple: Pous i Pagès, Pere 
Giró, Abdó Terrades, Josep 
Pla, etc. El senyor Lorca, de 
veritat, va dir que a l'Institut 
no s'hi va a fer política. 

Endevinalla 
Com es diria el director, a 
l'Iran? 

ipsog i moa 
ej o } mX y : o D m O S 



" Castelló d'Empúries L a J ) i a d a 

es celebrà amb molta animació 
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Un segle de la fil·loxera (i III) 
L'Empordà entra dins una crisi social i econòmica 

(De la nostra Redacció, per 
Josep Playà i Maset).— «Ja no es 
senten més los pims poms dels bo-
tera, amb la verema, los xerroteigs 
joiosos de les collidores, amb llurs 
cançons refilades, llurs rialles i fes-
teigs amb la fadrinalla, lo animat 
carreteig de les sanáis plenes de 
raïms (...) Ara lo silenci i la soletat 
han reemplaçat la joiosa animació 
de la verema... Una negror lúgru-
bre de ceps morts cobreix l'extensa 
planura i serralades de vinyes 
abans tan verdes i ufanoses.,.»(1) 

Aquesta descripció de Carles 
Bosch de Trinxeria constitueix 
una bona sintesi dels trasbals que 
suposà pels pobles vinícoles la de-
vastadora plaga fil·loxèrica. Pocs 
anys haurien de passar perquè 
molts pagesos, sense cap altre 
mitjà de sustent econòmic que la 
vinya, haguessin d'emprendre el 
trist camí de l'emigració. 

Tot l'Empordà es va ressentir de 
la plaga perquè no solament es 
veieren afectats els pobles viníco-
les sinó que també la crisi incidí 
sobre les indústries derivades del 
vi i sobre el consum en general. El 
nombre d'habitants es va reduir 
ostentiblement a gairebé tots els 
municipis empordanesos i es cal-
cula que en 20 anys varen haver de 
marxar més de 9.000 persones cap 
a altres països. Les xifres de pèr-
dues demogràfiques entre 1877 i 
1900 són esgarrifants en alguns po-
bles: Cadaqués perd 804 habi-
tants; La Jonquera, 639, Garri-
guella, 629; Roses, 529; Llers, 454; 
Llançà, 387; LLedó, 355; Palau 
Saverdera, 283. La disminució 
més profunda en xifres proporcio-
nals fou la de Garriguella, que era 
el municipi de l'Alt Empordà amb 
major extensió i va perdre en 
aquest període el 40'29 % de la 
seva població. Uns anys abans, el 
1865, i com una triste premonició 
un pagès d'aquest poble, Antoni 
Sucarrat, assenyalava ja els riscs 
del monocultiu: Si se pierde la co-
secha la gente tiene que emigrar» 
(2) 

La gent més rica abandonaren 
les terres per anar-se'n a Amèrica 

ESCOLA D'ESTIU 

La visita del President Tarrade-
llas a Figueres ha impedit fer des 
d'auqeste pàgines una darrera crò-
nica de la cloenda de la I Escola 
d'Estiu de la nostra comarca. Pot-
ser, els mestres, atabalats per l'es-
candalós afer dels trasllats o per la 
greu problemàtica existent a cada 
escola (deficiències de materials, 
manca de coordinació, provisiona-
litat, etc.), tampoc han tingut el 
temps necessari per fer unes darre-
res valoracions. Almenys, mirant 
la mateixa premsa local hom s'ana-
dona que l'espai dedicat a aquesta 
escola no respon a la importància 
d'haver dut a terme aquesta escola 
d'ensenyament al llarg de dues 
setmanes. 

Fou una constatació general que 
el resultat d'aquesta escola era po-
sitiu. Els mestres havien respost en 
un nombre important, moltes clas-
ses eren fetes per gent de l'Em-
pordà, l'organització econòmica 
no tingué problemes, la satisfacció 
predominava en la majoria dels as-
sistents. Naturalment, hi ha críti-
ques a fer a la marxa de l'escola; 

a provar fortuna. Eren els ameri-
canos, els qui llavors disposaven 
d'una reserva per pagarse el 
viatge. Els més pobres, petits pro-
pietaris i parcers, marxaren cap a 
França. Precisament a Garrigue-
lla, els més vells encara es recor-
den d'un camí anomenat camí dels 
pobres que anava des d'aquest po-
ble fins a França passant pel Coll 
del Torn i que fou el camí seguit 
per moltes de les famílies obliga-
des a l'exili forçós. Naturalment es 
deixaren moltes terres que ja res-
tarien per sempre més ermes. La 
zona del Cap de Creus, gran part 
dels terraprims occidentas propers 
a la Garrotxa, tota la vall que va 
des de La Balleta a Llançà fins a 
sota el Puig d'Esquer i moltes al-
tres feixes de muntanya ja no tor-
narien a ser terra de vinya. Les 
parets seques, ben alineades en les 
vessants de les muntanyes, són 
avui el testimoni mut d'una plaga 
que va merèixer aquell adagi apli-
cat sempre en to despectiu: És més 
dolent que la fil·loxera. 

Les conseqüencies es reflectiren 
no només en la demografia sinó 
que transfiguraren la realitat 
socio-econòmica de l'Alt Em-
pordà. El vi deixà de ser el sustent 
bàsic de la comarca i Figueres, la 
zona del Cap de Creus i la dels 
terraprims accidentals abandona-
ren definitivament aquest conreu 
decantant-se cap a altres activitats 
productives. A nivell social, la fil-

potser, la primera, una certa im-
provisació en la programació dels 
actes i de l'animació. Joaquim Na-
dal fou, per exemple, la bèstia ne-
gra que havia de venir una set-
mana si i l'altra també i al final no 
aparagué. De cara a un altre any 
valdria més donar la veu als meti-
xos mestres enlloc de a moltes pa-
tums que venen en plan de confe-
rència. Podríem entretenir-nos 
també en fer balanç del temps per-
dut entre les classes o de l'amateu-
risme dels redactors del «Full-
Diari», però aquest no són ele-
ments a considerar. Allò més im-
portant es que s'hagi fet aquesta 
escola i que tingui com sembla una 
continuitat. Perquè la segona es-
cola d'estiu és més necessària en-
cara que la primera, com ho és que 
aquestscontactes entre mestres no 
es perdin durant l'hivern ni es re-
dueixi a un cercle tancat com desit-
jarien alguns per poder-ho 
criticar. 

La presència de mestres de fora 
de Figueres ha estat majoritària. 
Aquest fet és d'una importància 

loxera procurà l'enfortiment dels 
lligams associatius i sindicals, donà 
un nou impuls a la mecanització en 
tornar-se a replantar i sobretot 
provocà una diversificació en l'a-
gricultura, alhora que impulsava el 
procés de desruralització. 

El procés de replantació de la 
vinya fou lent. D'una banda, hi 
havia encara una certa por a creure 
que els peus americans eren immu-
nes a la fil·loxera, i de l'altra, es 
deia que els preus del vi que havien 
baixat no compensaven. A part, el 
govern d'aquí tampoc ajudava als 
viticultors com succeia a altres paï-
sos i per això s'explica que les pri-
meres vinyes replantades amb 
peus americans no fossin amb re-
talls de brocs portants de contra-
ban a través de la muntanya i apro-
fitant altres viatges. Segons s'ex-
plica, es tallaven els brocs de ma-
nera que capiguessin a les butxa-
ques i n'hi havia prou que restés un 
nus perquè un cop plantat i cogat 
de terra ja pogués viure. Per això, 
l'any 1893, és a dir, a 16 anys de 
distància de l'aparició de la fil·lo-
xera a l'Empordà, de les 20.887 
hectàrees delmades per l'insecte 
que hi havia al partit judicial de 
Figueres solament se'n comptaven 
4.937 replantdes, o sigui un 24 % 
(3). 

Com a anècdota curiosa cal es-
mentar que alguns dels ceps situats 
més cap a la muntanya no foren 
atacats mai per la fil·loxera i en-
cara s'explica que abans dels focs 
d'aquests darrers anys es podia 
trobar algún cep vell, ja abando-
nat i sense fruit, envoltat de mates, 
que era de peus del país i no havia 
estat empeltat. Avui, ja no en que-
den sinó en el record, com hi resta 
aquesta plaga que fa cent anys va 
entrar a l'Empordà. 

(1) C. Bosch de Trinxeria, 
«L'Hereu Noradell» Ed. 62. pàg. 
144 
(2) «El Ampurdanés» 16-3-1865 
(3) Josep Iglésies «La Crisi 
Agrària de 1879-1900» La fil·lo-
xera a Catalunya. Ed. 62 

extraordinària si tenim en compte 
el paper que juga el mestre en les 
escoles rurals o de pobles. El seu 
interès per trobar-se amb els altres 
mestres i per intercanviar expe-
riències és el millor símptoma de la 
seva preocupació pedagògica so-
bre l'entorn que l'envolta. Llàs-
tima que els mestres de Figueres 
tot i tenir-ho més a prop en fossin 
els grans absens. 

L'escola és acabada i les classes 
han de començar aquest dilluns, 17 
setembre. L'endemà mateix de fi-
nalitzar l'escola, mentre redactà-
vem les notes de l'actualitat diària 
en una vella taula de cafè, a Figue-
res plovia. Era com la senyal de 
l'hivern que s'acosta. L'encant del 
ruixim xocant contre els vidres ens 
transportava a l'alegria dels nens, 
ansiosos per retornar a l'ambient 
del col·legi. També els mestres es-
peren ja l'hora de poder posar en 
pràctica aquestes teories que entre 
uns i altres s'han anat forjant, en-
tre rialles i treball que és com cal 
fer l'escola. 

J.P.M. 

(Crónica del nostre 
corresponsal).— També a Caste-
lló, es celebrà amb molta animació, 
la Diada del Onze de Setembre. S'i-
nicià a les dotze del matí, amb una 
cercavila a càrrec de les majoret-
tes locals acompanyades del caps-
grossos, motivant l'alegria de me-
nuts i la curiositat de la gent gran. 

Seguidament, concentració de 
veïns a la plaça, on després d'unes 
paraules del primer tinent d'al-
calde Joan Canet, es descorregué la 
senyera que cobria la Placa on po-
guérem llegir la inscripció Plaça 
dels Homes nom que se li retorna 
després de molts anys. No cal dir, 
que la gent gran sentírem una estra-
nya emoció. Acte seguit s'interpre-
taren dues sardanes. 

Igualment, sardanes al capves-
pres, i a la nit, com a fi de festa, una 
secció de ballades, on entremig es 

Secció 
V/inícolo 

(De la nostra Redacció per J. 
Playà).-(Quan ara fe cent anys la 
fil·loxera entrava a l'Empordà, els 
periòdics de la nostra comarca es 
veien obligats a fer números i sec-
cions especials per comentar el fet. 
Avui, des d'HORA NOVA, en ho-
menatge a aquells viticultors que fa 
un segle varen haver d'emprendre 
els camins de l'emigració, obrim 
aquesta «secció vinícola». El títol és 
plagiat dels diaris d'aquella època i 
estarà oberta al llarg de les properes 
setmanes mentre durí la verema, 
aquest esdeveniment que en el mon 
vitivinícola constitueix el punt àl-
gid de l'any. Potser és amb un cert 
orgull, doncs, que des d'aquestes 
pàgines ens obrim al que creiem que 
ha de ser un dels objectius informa-
tius de la premsa comarcal: arribar 
a les petites notícies que formen la 
vida quotidiana dels homes del 
camp). 
Inici de la verema.- L'assecada de 
l'estiu i les fortes calors han ade-
lantat lleugerament l'inici de la va-
rema. Rabós, Vilajuiga i Mollet 
han estat aquest any els primers 
pobles on s'ha començat a collir. 
Ho varen fer el dijous passat. Di-
vendres començà Vilamaniscle, 
dilluns ho feu Masarac i entre di-
marts, dimecres i dijous d'aqueste 
setmana ho faran la resta de pobles 
de la comarca. 
Una bona anyada.- Regne entre 
els viticultors un cert optimisme 
davant la propera collita. Els raïms 
abonden força i el preu del vi és 
força alt. L'única incògnita és 
veure com evolucionarà aquest 
preu davant la bona collita que 
sembla es produirà arreu d'Espa-
nya. Ja se sap que en aquest país 
de vegades és millor collir poc per-
què lavors s'ha de llançar. 
Arribada dels veremadors.- A 
tots els pobles han arribat ja els 
veremadors procedents d'altres 
llocs. Es confirma la tendència 
dels darres anys i així es veu que 
són menys els gitanos contractats i 
en canvi augmenta el nombre d'es-
tudiants que aprofitan aquest dies 
per guanyar-se uns bons jornals. 
70.000 veremadors icap a 
frança.- Segons les dades de l'Ofi-
cina Nacional d'Emigració Fran-
cesa, s'han expedit uns 70.000 con-

donà pas, a una cantada d'havane-
ras a càrrec del grup de Roses, que 
es guanya els nostres aplaudi-
ments. Tampoc va fehar-hi el típic 
cremat, que tots els sedejats pogue-
ren fruir abastament. 

Vull fer esment que l'Ajunta-
ment de la nostra vila conjunta-
ment amb la comunitat turística de 
la Costa Brava, ens ha delectat, tot 
aques estiu, setmanalment, amb 
audicions de sardanes i cantades 
d'havaneres. 

Moltes d'aquestes manifesta-
cions, han tingut per marc, la nos-
tra plaça; estem molt safistefs, els 
castellonis i sentim en aquest as-
pecte que s'acabi l'estiu, perquè 
també s'hauran acabat aquests mo-
ments d'agradable esbaijo, que 
gaudiem tots els dimecres després 
d'haver sopat. 

tractes de treball per a veremadors 
que travessaran les fronteres de la 
Jonquera i Portbou. La majoria 
d'aquests veremadors procedents 
d'altres regions d'Espanya es tra-
lladen per tren i passen per Port-
bou. Es considera que la xifra és, 
però, més elevada ja que no tots 
passen per les oficines 
d'emigració. 

Visita de viticultors alemanys.-
E1 dimecres i dijous passat varen 
visitar la nostra comarca vinícola 
un grup de viticultors alemanys de 
la regió de Mosel. Tots eren ex-
alumnes d'una escola de viticul-
tura i els acompanyava un dels 
professors. El primer dias visita-
ren una extensa vinya de Canta-
llops, l'embotelladora de les bode-
gues Oliveda de Campmany, les 
cooperatives d'Espolla i Garrigue-
lla i els vivers de ceps de Garrigue-
lla dels quals parlarem en un pro-
per número. Foren acompanyats 
per l'enòleg Eduard Puig i una es-
tona pel delegat d'agricultura del 
ministeri a Girona, senyor Vallo-
sera. El segon dia visitaren las ca-
ves de Peralada i la cooperativa de 
Mollet. Al final de la visita dona-
ren las més efusives gràcies per la 
rebuda i atencions dispensades en 
tots els llocs on passaren. 
Ampliació de capital.- Segons in-
forma «El Correo Catalan» (9-9-
79) la societat «Vinos del Em-
pordà S.A. Bodegas Barón de Te-
rradas», situada a Pont de Molins, 
acaba d'ampliar el seu capital. 
Aquest es troba repartit entre les 
famílies Riera Gil, Alberti i Gay 
de Montellà. 

Etiqueta que porten tots els vins 
embotellats amb denominació 
d'origen « Empo nià- Costa 
Brava». 

Cloenda i comentari 

Moviment 
de 

veremadors 

1AMPURDAN 

(COSTA BRAVAf 
GARANTIA DE ORIGEN 

N.-HA 950,281 



ERNEST LLUCH 
VISITA SANT 
PERE PESCADOR 

/ 

A primers de setembre el diputat 
Ernest Lluch visità la vila de Sant 
Pere Pescador. Després d'un canvi 
d'impresions a la casa de la vila 
amb els membres de la corporació 
municipal, realitzà una detinguda 
visita a indrets del terme municipal 
entre els quals cal destacar la 
«Cooperativa Frutícula Em-
pordà», el port esportiu fluvial, 
murs i desembocadura del riu Flu-
vià i molt especialment l'antiga ca-
rretera d'Empúries, preocupació 
constant dels santperencs, ja que 
cobreix una extensa zona turística 
avui pràcticament incomunicada 
amb la vila. 

Ernest Lluch es mostrà alta-
ment interessat per les obres que 
s'estan realitzan i els futurs projec-
tes, i manifestà plena confiança 
davant les grans perspectives que 
té Sant Pere Pescador. 

Pere Militià 

LA FRATERNIDAD 
EN FIGUERES 

Los minusválidos y enfermos 
de Figueres, junto con otras per-
sonas que desinteresadamente 
han brindado su colaboración y 
amistad para ayudarnos a inten-
tar alcanzar nuestros objetivos, 
hemos formado un grupo de 
Fraternidad, como ya se ha he-
cho en varios puntos de España. 

Nosotros pretendemos ser un 
grupo activo y juvenil en el que 
todos, tanto minusválidos físi-
cos como otras personas sin de-
ficiencia alguna y cualquiera 
que sea su edad, se encuentran 
con un ambiente en el que ade-

más de distintas actividddes de 
animación como colonias, ex-
cursiones etc., se tenga también 
ese estímulo de amistad y com-
pañerismo que nos hace falta a 
todos para nuestra diaria 
realización. 

Un querido amigo personal 
nuestro, escribió una frase que 
pensamos resume en pocas pala-
bras el objetivo de Fraternidad 
en cuanto a nosotros, el grupo de 
nuestra ciudad se refiere. La 
frase dice:«El éxito no serà sino 
de aquellos que perseveren con 
humildad y constancia en un ob-
jetivo aparentemente inalcan-
zable, pero bien definido». Aun-
que no es precisamente el éxito 
lo que pretendemos y ofrecemos, 
sí un continuo perseverar tanto 
a nivel personal, como en rela-
ción con los demás. 

Todos aquellos que deseen 
una mayor información o que 
quieran pasar a formar parte de 
nuestro grupo de amistad y Fra-
ternidad, pueden dirigirse a 
nuestro compañero Luis Ca-
sado, calle Medas, 2-A, 19,2 

Recordad amigos: «la Frater-
nidad de Figueres» os necesita. 
¡Os esperamo!. 

M* Dolores García 

PROBLEMAS 
DE LA ENSEÑANZA 

Este escrito es sobre la enseñanza 
que hoy creo que está peor que en 
tiempos del franquismo; me expli-
caré: Los que tenemos hijos que 
tienen que desplazarse fuera del 
pueblo de residencia para- estu-
diar, hoy es casi imposible poder-
les dar educación. 

Yo tengo dos hijos, el mayor, 
desde Colera, iba a la Escuela Pro-
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Les cartes que s'envün a aquesta sec-
ció de BUSTIA no hauran d'ocupar 
més d'un foli, preferenment escrites a 
màquina, a doble espai, respectant 
un marge esquerra. En el cas de que 
sobrepassin el foli, HORA NOVA es 
reserva el dret de resumir-les, si bé 
procurant no tergiversar el seu con-
tingut. Amés, a les cartes hi hauran 
de figurar les dades i número del DNI 
del remitent, encara que a l'hora de 
signar-Ies es faci mitjançant un 
pesudònim. 

fesional de Figueres, estuvo un 
año y cobré de Mutualidades 
15.000 pesetas. El pequeño lleva 
tres años, y también el primer año 
cobré la misma cantidad y ahora, 
desde que tenemos democracia no 
cobro nada. 

Este año pedí una beca y me la 
negaron, pero me la negaron por 
una cosa muy absurda: me per-
soné en la Delegación del Ministe-
rio en Gerona y pregunté el por-
que me la habían negado. Me con-
testadron que mi hijo en el curso 
77 habia suspendiso tres asignatu-
ras. Yo les dije que el 78 lo aprobó 
todo y que la beca era para el 79-
80. O sea que si pides una cosa 
para este año te la niegan por ha-
ber suspendiso hace dos cursos. 
Aabsurdo. 

Mi hijo me cuesta entre tren y 
comida, 500 pesetas diarias, si 
quiero que estudie y mañana sea 
un hombre. Sin contar matrícula, 
libros etc. Parece como si los hijos 
de los trabajadores tengan que ir 
para peones. Yo me pregunto: 
¿Dónde están las promesas de los 
políticos en el sentido de que la 
enseñanza sería gratuita y obliga-
toria? Compadezco al padre que 
tenga tres hijos y tenga que man-
darlos a estudiar fuera y dependa 
de un jornal. Creo que no puede 
de ninguna manera. 

Tanto porblema con la delin-
cuencia juvenil y la única solución 
es el apoyar más la enseñanza. La 
delincuencia, entonces, seía mu-
cho menor. 

Mateo Torrent 
Colera 

L'INDISCRET 
ENCANT 
DE L'IMPERTINÈNCIA 

«Em limito afer constar un fet» 
(Guillermito Bruwn) 

Apreciat senyor Díez: Li agraiexo 
la seva amable contribució a la 
promoció de J.B. Espero, don 
Constantino, que aquest estigui a 
l'altura dels adjectius que vostè 
tan generosament li otorga i arribi 
a ésser aquest «buen periodista y 
audaz polemizador» del que 
parla... 

Sols voldria, don Constantino, 
si em permet, limitarme a fer cons-
tar un fet: Ni Esteba es el general 
Franco, ni aquest cronista per 
«discret imprtinent» que sigui, es 
en Romero - no em refereixo, per 
suposat, al senyor comissari, sino a 
don Emilio, l'antic parlamentari 
per Àvila, exaequo amb l'actual 
president Suarez, durant l'antic 
règim, qui ha estat considerat, més 
enllà de les seves posicions ideolò-
giques, com el primer dels perio-
distes polítics actuals. L'altre dia, 
al meteix temps que es rebia a 
HORA NOVA la seva carta, pot-
ser fent-se ressò de la comparado 
que vostè fa entre J.B. i ell, aprofi-
tava per titular la seva crònica: 
«¡ Las cosas que hay que oir!»... 

Per altra banda, qualsevol que 
s'hagi molestat en llegir les cròni-
ques impertinents de J.B. sabrà 
que el que aquest recolça no es un 

govern de centre-dreta, sino un 
govern de concentració... la dife-
rència entre els dos conceptes es 
pot trobar en qualsevol manual de 
política ad usum delphini... 

Aporfito l'avinentesa per dir-li, 
don Constantino, que sempre re-
cordaré aquella nit que vaig entrar 
en contacte amb vostè acompa-
nyat de l'entranyable Pere Croses 
-el popular Pere Paleta- quan en 
plena fase de transició entre la 
Taula Democràtica i l'Assamblea 
de l'Alt Empordà, el vàrem anar a 
trobar...Per mi sempre sereu un 
dels homes de la llarga nit de pe-
dra, que, ocults darrera d'una ba-
rricada de llibres han somiat la 
Història ja que era impossible viu-
rela, lluny, molt lluny, d'aquell pa-
radís d'infància que mai no ha exis-
tit i on ja mai més no es podrà 
retornar... 

Rebi una forta abraçada. 
d'en J.B., l'indiscret impertinent 

DES D'ÚBEDA 

Vaig llegir al setmanari La Calle 
un article sobre la premsa catalana 
actual i vaig confirmar les notícies 
que ja tenia sobre l'existència del 
vostre periòdic. 

Jo, malgrat que sóc andalús, sento 
gran interès per Catalunya i la seva 
cultura, i, és clar, la premsa n'és una 
manifestació bàsica. A més vaig fer la 
«mili» a Catalunya, al CIR de Sant 
Climent i encara recordo els passeigs 
per la Rambla, les visites al Museu 
Dah'. Tins amics a Lleida i Barcelona, 
però no tinc possibilitats aquí, de 
comprar HORA NOVA. Per això us 
agraïda me'l féssiu arribar a la meva 
adreça d'Úbeda. 

Agraït per les vostres atencions. 
Sánchez Bellón 

N. de la R L'original dquesta 
carta està escrit a mà i en català. 

Se celebran al Club Nata-
ció de Figueres el proper 
dissapte dia 22 
(Redacció).-El proper dis-
sabte es celebraran a Figueres 
les XII hores d'hoquei patins 
organitzades pel Club Natació. 

•XII Hores de d'hoquei» 
Aquesta segona edició contarà 
amb la participació d'equips 
«sèniors» i «júniors» de Lloret 
de mar i de Palafrugell. Per 
part del Natació i hauran cinc 
equips. Total nou conjunts. Es 
jugarà pel sistema de lliga i 
agrupats en tres categories. 

BILLETES DE BANCO 
EXTRANJEROS 

Cambios que el Banco de España 
aplicará durante la presente semana 

Billetes correspondientes a las divisas 
convertibles admitidas a cotización en el 
Mercado Español. 

1 Dólar USA. | Billete grande (1) 
Billete pequeño (2) 

1 Dólar canadiense 
1 Franco francés 
1 Libra esterlina (3) 
1 Franco suizo 

100 Francos belgas 
1 Marco alemán 

100 Liras italianas (4) 
1 Florín holandés 
1 Corona sueca 
1 Corona danesa 
1 Corona noruega 
1 Marco finlandés 

100 Chelines austríacos 
100 Escudos portugueses 
100 Yens japoneses 

Libra Irlandesa 

COMPRADOR 

PESETAS 

64,53 
63,88 
55,25 
15,24 

140,58 
39,57 

213,40 
35,64 
7,74 

32,44 
15,23 
12,28 
12,82 
16,69 

'93,79 
125,48 
28,77 

133,68 

l l 

VENDEDOR 

PESETAS 

66,95 
66,95 
57,59 
15,81 

145,85 
41,05 

221,40 
36,97 
8,51 

33,66 
15,88 
12,80 
13,36 
17,40 

514,78 
130,81 
29,66 

138,69 

In formac ión f a c i l i t a d a p o r : 

«CADESBANK» 
BANCO CATALAN DE DESARROLLO I 

Total s'oferiran al públic 18 
partits al llarg de les dotze ho-
res de joc ininterrumput. 
Narcis Coll a la Coruña 
(Redacción).- La joven pro-
mesa del hoquei figuerense 
Narcis Coll, del Nataió Figue-
res, está en Gandarío (La Co-
ruña), con otros cinco hoqueis-
tas gerundenses, para tomar 
parte en una concentración in-
fantil, a cargo del monitor-
entrenador nacional señor Ga-
tell. 

El Natació Figueres a 
Wiesbaden 
(Redacció).-Para tomar parte 
en varios partidos amistosos ha 
estado en la ciudad de Wiesba-
den una expedición del club 
Natació, al frente de la cual 
viajó el presidente de la enti-
dad. El Ayuntamiento Figue-
rense entregó un obsequio a 
fin de que se entregara al al-
calde de la ciudad alemana. 

UNICEF 
FIGUERES 

Albert Gurt 

Universiada 
a Mèxic 

A Mèxic s'han celebrat els Jocs anomenats Universiada, 
paraula composta i un xic de mal entendre, que vol significar 
Olimpiada Universitària. 

Tenint amb compte que el món universitari és en esport un 
món important com ho és, encara més, en el científic o intelec-
tual, una universiada acull, quasi es podria dir, a la juventut 
mundial. La xifra de països participants així ho diu. 

Aquesta vegada la Universiada tenia certa importància quan 
als resultats a obtenir en atletisme, ja que degut a la situació 
geogràfica de Mèxic capital, situada a més de dos mil metres 
d'alçaria, feien preveure espectaculars resultats cronomètrics. 

Malauradamente, les condicions atmosfèriques feren la 
guitza, i el que es va guanya per un costat es va perdre per 
l'altres, ja que la pluja torrencial, va impedir que es donessin 
millors resultats. 

Tot hi això, cal remarcar la sensacional preparació de l'italià 
Menea, que sobre 200 m. aconseguir superar el récord mundial 
de l'americà Tommi Smith per una dècina de segons, cal dir que 
el rcord del nord-americà també fou establert a Mèxic quan 
l'olimpiada. El nou récord de 19 segons 72 centèsimes és verta-
derament meravellós, i tan sols amb l'ajuda de l'alçaria podia 
ésser possible. 

Bé, hem volgut senyalar tan sols el fet més remarcable al qual 
hi afegirem, que els espanyols, no ho feren tan malament , 
tenint en compte la poca vitalitat del nostre esport universitari. 
El més remarcable que han fet ha estat aconseguir un nou 
récord nacional sobre 400 m. relleus, on amb el temps de 3 
minuts 4 segons, es pot dir que es tracta d'una gran marca, 
impròpia quasi direim d'una Universitat on l'esport compte 
molt poca cosa, encara menys, molts menys, que als col·legis, 
on compte dissortadament poc. 
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Copa del Rey de Futbol 
El Figueres (6-0) arrasó al Gramanet 

(De nuestra Redacción, por 
Joaquim Ballestero).— Buena 
entrada de público en el Campo 
Municipal de Deportes, para 
presenciar el primer encuentro 
de la eliminatoria inicial de Copa 
del Rey. Noche agradable aun-
que algo húmeda y terreno de 
juego en buenas condiciones. El 
rival de tumo, el Gramanet de 
Santa Coloma. Resultado final 
6-0 favorable al equipo de casa y 
eliminatoria prácticamente 
resuelta. 

ARBITRO Y 
ALINEACIONES 

Fácil tarea para el colegidao 
Sr. Quiñones que pasó casi desa-
percibido en su labor. Si bien, el 
comportamiento de los dos con-
juntos facilitó su cometido. En-
seño una sola tarjeta amarilla 
que le fue mostrada a Saura en el 
m. 16 de la reanudación. Al pa-
recer por dirigirse al trencilla con 
malos modos 

FIGUERES: Boix, Brugués, 
Serra, Marcos, Busquets, Du-
ran, Vila, Ramos, Pagés y Paul. 
A los 75 ms. se produjo el único 
cmabio en el cuadro albiazul. 
Entró Orejuela y se retiró 
Marcos. 

GRAMANET: Paquito; He-
rrero, Espinosa, Parrada; 
Olanda, Burriel, Rosendo, Hi-
guera, Herrero n , Landa y 
Oller. Dos sustituciones efectuó 
el entrenador forastero. 

Al inciarse la segunda mitad, 
Sauri ocupó el puesto de Landa y 
al m. 70 Toboso relevó a Herrero 
n. 

LOS GOLES 

A los 6 m. Paúl resolvió un 
barullo y se anotó el 1-0 de buen 

chut. Al m. 44 Busquets lanzó un 
golpe franco y aunque el meta 
rozó el balón no pudo impedir 
que se le colara en las mallas. Era 
el 2-0 con que se llegaba al final 
de la primera parte. El 3-0 lle-
gaba a los 60 ms. siendo autor del 
mismo el ariete Ramos que esgo-
gió el esférico después que este 
rebotara en el poste tras una falta 
lanzada por Busquets. A los 63 
ms. Pagés robó un balón a la 
zaga adversaria y cuando el por-
tero salía a cubrir el marco, le 
cruzó la pelota aumentando dife-
rencias en el marcador 4-0. al m. 
65 jugada colectiva de ataque y el 
balón que vino rebotando del 
travesaño lo impulsó Ramos 
dentro de la portería visitante y el 
5-0 se consumó. A los 79 ms. 
precioso avance de Serra que ce-
dió a Ramos, este sin parar i sin 
pensárselo dos veces, largó una 
andanada que se coló muy ajus-
tada a la madera. Paquito en su 
estirada no pudo evitar el sexto y 
último tanto figuerense. 

EL ONCE «UNIONISTA» 
DESMELENADO 

Al Figueres le van bien los 
choques coperos. De esto no 
cabe la menor duda. Y esta vez 
siguió la buena racha. Salió deci-
dido a resolver la eliminatoria en 
casa sin necesidad de esperar el 
encuentro de vuelta y, creemos 
que salvo algún milagro, el Gra-
manet ya puede despedirse del 
torneo del K.O. 

El once gramanetense no vino 
vencido de antemano. Al contra-
rio, venía dispuesto a lograr un 
buen resultado. Pero se encontró 
con un Figueres que no era nin-
gún equipo de fútbol. Aquello 
era una apisonadora que lo arra-
saba todo a su paso. Efectiva-

mente, esta vez, los de casa reali-
zaron un completísimo partido 
que no dió opción a sus rivales. 

El resultado al término de la 
contienda señalaba un elocuente 
cero. Pero aquellos guarismos 
del marcador no refiejavan en 
absoluto la superioridad de los 
pupilos de Aldecoa. Pues, el can-
cerbero Paquito, a pesar d» la 
media docena de golpes encaja-
dos, tuvo una gran actuación sal-
vando a su equipo de una mayor 
goleaga. 

SOBRESALIENTE 
COLECTIVO 

No queremos destacar a nadie 
en particular. Ya que todos juga-
ron con unáis ganas tremendas. 
Además, tampoco sabríamos de-
cir que fue lo más sobresaliente 
de los vencedores. Si su juego, su 
enorme voluntat y espirito de lu-
cha, o sus deseos de superación. 
Porqué todo hay que decirlo. El 
Figueres, lo mismo luchó cuando 
ganaba por uno a cero como al 
final. Y de esta forma, no es raro 
que los visitantes se llevaran una 
fiierte goleada. 

Ahora solo falta saber, si este 
brillante juego tendrá continui-
dad en la liga. Esperemos que si. 

Vilafranca 0 - Figueres 0 
Se amarró un positivo 
(De nuestra Redacción, por 

Joaquim Ballestero).— Algo es 
algo y un empate fuera de casa, 
vale lo suyo. Mejor hibiera sido 
dos, pero creemos que, serían 
muchos los que firmarían ahora 
mismo para que este resultado se 
repitiera a menudo en los 
desplazamientos. 

EL EMPATE FUE JUSTO 
Las fuerzas anduvieron bas-

tante igualadas y el resultado-
puede darse por bueno. El con-
junto de casa quizás dominó más 
que los figuerenses, pero estos 
casa vez que iniciaban algún con-
tragolpe, sembraban el pánico 
en las filas del Vilafranca. O sea 
que, valga lo uno por lo otro. 

Ya queda escrito que los dos 
onces acreditaron méritos por un 
igual. Ahora falta añadir que en 
cuanto al juego, ninguno de los 
contendientes lo bordó sobre el 
campo. Ya que no pasó de regu-
lar salvo en aisladas oportunida-
des. No obstante, lo incierto del 
resultado dió algo más de emo-
ción al encuenSro. Aunque, la 
falta de goles lo deslució algo. 

FIGUERES HIZO 
SU PARTIDO 

El equipo inicial figuerense 
que saltó al terreno de juego del 
Vilafranca, presentaba dos bajas 
en relación al que tan brillante-
mente había goleado al Grama-

net. Pinadella en la portería y 
Arés en el extraño, ocupaban 
los puestos habituales de Boix y 
Duran, que por diferentes moti-
vos no pudieron ser alineados 
para este choque. 

Sobre la meta Pinadella, el 
mejor elogio que podemos ha-
cerle es decir que una vez el 
juego estaba en marcha, ya nadie 
se acordaba del portero banyo-
lense. Tuvo algunas intervencio-
nes muy buenas y se acreditó 
como buen cancerbero. 

Sobre el joven Arés, también 
puede darse como positiva su in-
clusión. Cumplió su cometido 
mientras estuvo en juego y en la 
reanudación fue suplido por otro 
joven jugador Heredia. 

ARBITRO Y EQUIPOS 
El colegiado Sr. Lara Már-

quez estuvo discreto. Mostró la 
cartulina de amonestación a los 
siguientes jugadores: Parrado, 
Colldeforns, Antonio y Serra. 
VILAFRANCA: Saénz; Pa-
rrado, Enrique, Nk», amado, Ji-
menez, Cervera, Torres, Collde-
fons, Vasquez. En el transcurso 
de la segunda mitad, Torres fue 
suplido por Soler y Colkiefoms 
por Antonio. 
FIGUERES: Pinadella; Bru-
gués, Serra, Marcos Busquets, 
Gómez; Arés, Vila Ramos, pa-
gés y Paúl. 

Partit amistós Banyuls-Garriguella 
(De la nostra Redacció, per Jo-

sep Playà i Maset).— El C.D. 
Garriguella va desplaçar-se a la 
veïna localitat de Banyuls sur 
Mer convidada per l'equip local 
a un partit de futbol amistós. El 
resultat de l'encontre fou de 9 a 2 
a favor de l'equip local, després 
d'una primera part molt renyida i 
d'una segona on el domini dels 

rossellonesos fou aplastant. 
Formaren en l'equip del Ga-

rriguella: Teio, Paco Pérez, Ma-
nel, Pep Saget, Jordi,, Joan Se-
rra, Mingo (Simón), Eduard 
(Batlle), Guillem, Genis i De Pa-
blo. L'arbitre no tingué proble-
mes i el terreny de joc es trobava 
en immillorables condicions. Al 
pricipi del partit, el Banyuls ob-

S0RTE0 DEL DIA 
15 DE SEPTIEMBRE DE 1S79 

Quine* aariaa de M M M i m cada mm 

S O R T E O 

36 
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lista acumulada de la* cantidade* pua han 
correspondido a ios números premiados, 

clasificados por su cifra final 

Estos premios podrán cobrarse hasta el día 
15 de marzo de 1980. INCLUSIVE 

1 2 3 4 s 6 7 8 9 o 
f l w l w I towim «MM Nún •Mtas feMtat Mimen» Pi iMtU NtMOTM MtM r'11,11 ItlMNIlM 

09301 . . .20 000 09302. .20 000 09303. .22 000 09304 . .22 000 09306 . . 2 0 . 0 0 0 09306. . 2 0 . 0 0 0 09307. .20 000 09308 . .20 000 09309. . .20 000 09310 . . 20 000 

09311 . 20 000 09312. 40 000 09313. .22 000 09314 . . 22 000 09315. . 2 0 . 6 0 0 09316. . . 2 0 . 0 0 0 09317 . .20 000 09318 . . 20 000 09319 , . .20 000 09320. .20 000 

09321. . 20 000 09322. .20 000 09323 . .22 000 09324. .22 000 09325. . 20 000 09326. .20 000 09327 . .20 000 09328. .20 000 09329 . . .20 000 09330 . .20 000 

09331 20 000 09332. .20 000 09333. . 2 2 . 0 0 0 09334 . .22 000 09335. .20 000 09336. . 20 000 09337 . . 2 0 . 0 0 0 09338. .20 000 09339. . . 2 0 . 0 0 0 09340. . 20 000 

09341 . 20 000 09342. 20 000 09343. .22 000 09344. .22 000 09345 . . 2 0 . 0 0 0 09346. .20 000 09347 . . 2 0 . 0 0 0 09348. .20 000 09349 . . .20 000 09350 . . 20 000 

09351 . . .20 000 09352. .20 000 09353 . .22 000 09354 . . 2 2 . 0 0 0 09355. .20 000 09356. .20 000 09357 . . 2 0 . 0 0 0 09358. .20 000 09359. . .20 ooo 09360. 20 000 

09361 . .20 000 09362. .20 000 09363. .822.000 nnne i i P Mf i MU 09365. . 828.800 09366. .20 000 09367 . 20 000 09368. .20 000 09369 . . 20 000 09370 . .20 000 

09371 . 20 000 09372. 20 000 09373. .22 000 U1M64..10.MW.UW 09375 . .20 000 09376. ,20 000 09377 . .20 000 09378. . 2 0 . 0 0 0 09379. . . 2 0 . 0 0 0 09380. . 20 000 

09381 . 20 000 09382. .20 000 09383. .22 000 09374. .22 000 09385. .20 000 09386. . 2 0 . 0 0 0 09387 . .20 000 09388. .20 000 09389 . . .20 000 09390. .20 000 

09391. .20 000 09392. .20 000 09393. 22 000 09384. .22 000 09395. .20 000 09396. .20 000 09397 . .20 000 09398. .20 000 09399 . . .20 000 09400 . .20 000 

44301. . 20 000 44302. .20 000 44303. .22 000 09394. . 2 2 . 0 0 0 44305. .20 000 44306. .20 000 44307 . .20 000 44308. . 2 0 . 0 0 0 44309. . .20 000 44310 . .20 000 

44311 . 20 000 44312. .40 000 44313. .22 000 44304. .22 000 44315. .20 000 44316. 20 000 44317 . .20 000 44318. .20 000 44319 . . .20 000 44320. .20 000 

44321 . 20 000 44322. . 20 000 44323. 22 000 44314. .22 000 44325. .20 000 44326. . 2 0 . 0 0 0 44327 . . 2 0 . 0 0 0 44328. .20 000 44329. . .20 000 44330. .20 000 

44331. . .20 000 44332. .20 000 44333. .22 000 44324. .22 000 44335. .20 000 44336. .20 ooo 44337 . .20 000 44338 . .20 000 44339. . .20 000 44340 . .20 000 

44341. . .20 000 44342. .20 000 44343. 22 000 44334. .22 000 44345. .20 000 44346. . .20 000 44347. .20 000 44348 . .20 000 44349. . . 20 000 44350. .20 000 

44351 20 000 44352 .20 000 44353. . 22 000 44344. .22 000 44355. .20 000 44356. .20 000 44357 . .20 000 44358. .20 000 44359. . .20 000 44360. .20 000 

44361 20 000 44362. 20 000 44363. .22 000 44354. 22 000 44365. .20 000 44366 . . .20 000 44367. .20 000 44368. .20 000 44369. . . 20 000 44370 . .20 000 
44371. . 20 000 44372. .20 000 44373. 22 000 44364. .42 000 44375. .20 000 44376. . .20 000 44377. . 2 0 . 0 0 0 44378. .20 000 44379. .420 000 44380. Hfl f lAMA 
44381. .420 000 44382. 20 000 44383. .22 000 44374. .22 000 44385 .20 000 44386. . . 20 000 44387 . .20 ooo 44388. .20 000 44389. . . 2 0 . 0 0 0 
44391 . 20 000 44392. 20 000 44393. .22 000 44384 .22 000 44395. .20 000 44396. . .20 000 44397. 20 000 44398. .20 000 44399. . .20 000 44390. .20 000 
48301 . 20 000 48302 .20 000 48303. .22 000 44394 22 000 48305. .20 000 48306. .20 000 48307. .20 000 48308. .20 000 48309. . .20 000 44400 . .20 000 
48311. . 20 000 48312 .40 000 48313. . 22 000 48304. .22 000 48315. .20 000 48316. .20 000 48317 . .20 000 48318. .20 000 48319 . . .20 000 48310. 20 000 
48321 . 20 000 48322 20 000 48323. 22 000 48314. .22 000 48325. .20 000 48326. .20 000 48327 . 20 000 48328. .20 000 48329. . . 20 000 48320. 20 000 
48331 . 20 000 48332. .20 000 48333. .22 000 48324 .22 000 48335. . 20 000 48336. . . 2 0 . 0 0 0 48337. .20 000 48338. . 2 0 . 0 0 0 48339. . .20 000 48330. .20 000 
48341 . .20 000 48342 20 000 48343. .22 000 48334 .22 ooo 48345. .20 000 48346. . .20 000 48347. . 20 000 48348. .20 000 48349. . .20 000 48340. . . 20 000 
48351. . .20 000 48352. .20 000 48353. .22 000 48344. .22 000 48355. .20 000 48356. . 20 000 48357. .20 000 48358. .20 000 48359 . . 20 000 48350. .20 000 
48361 20 000 48362 20 000 48363. .22 000 48354. .22 000 48365. 20 000 48366 . .20 000 48367. .20 000 48368. .20 000 48369. . . 20 000 48360. . .20 000 
48371. 20 000 48372. 20 000 48373. .22 000 48364. .42 000 48375. .20 000 48376. . . 20 000 48377 . .20 000 48378. .20 000 48379. .261 000 48370 . . .20 000 
48381 ,261 000 48382 20 000 48383. .22 000 48374. .22 000 48385. 20 000 48386. . . 20 000 48387 . .20 000 48388. .20 000 48389. . .20 000 4 rau MA 
48391 .20 000 48392 20 000 48393 .22 000 48384. .22 000 48395? 20 000 48396. . .20 000 48397. .20 000 48398. .20 000 48399. . .20 000 4000U. 4.UUU.WV 

48394. 22 000 48390. . .20 000 

Terminaciones Tsnnin Tsrmta Twnií tomin • TaminacionM 

48400. . .20 000 

312 . 2 0 . 0 0 0 3 . . . . 2 . 0 0 0 434 . .22 000 0 7 5 . .20 000 3756. .200 000 4 0 7 . 20 000 508 , .20 000 3639. .200 000 040 . . .20 ooo 
412 20 000 64 . .22 000 095 . .20 000 436 . . .20 000 707 . . .20 000 
422 29 000 4 . . . 2 ooo 415 . .20 000 516 . . .20 000 867 . , . 2 0 . 0 0 0 
772 .20 000 

sequià als jugadors garrigue-
llencs amb un adhesiu. 

La primera part finalitzà amb 
aventatge del Banyis per un es-
tret 3-2, que podia haver estat un 
empat si el Garriguella no ha-
gués malguanyat un penal de que 
disposà poc abans del descans. 
Els gols del Garriguella foren 
ebra de Geqís, en jugada perso-
nal, i Joan Serra, amb ket que 
rematà sobre la mateixa ratlla 
Guillem. Els jugadors més desta-
cats pies d'aquí foren Genis a la 
devantera i Paco Pérez a la de-
fensa,, mentre que l'equip local 
mostrava una major conjunció 
que faria difícil destacar algun 
jugador en concret De la segona 
part poca cosa hi ha per dir, els 
sis gols del Banyuls, tot i que no 
reflecteixen potser la diferència 
de joc entre uns i altres, expres-
sen ben a les clares que un partit 
de futbol no és un partit d'indivi-
dualitats sinó de compenetració 
entre els jugadors i de preparació 
física, cosa que no existí en el 
C.D Garriguella. 

Al final del partit, el Banyuls 
obsequià a tots els seguidors ga-
rriguellencs amb un berenar on 
hi hagué una sardinada i «saucis-
sada», tot plegat amanit amb els 
millors vins de l'Aude. En defini-
tiva, una acollida extraordinaria i 
una magnífica organització que 
sintetitza la relació entre aques-
tes dues poblacions, separades 
per una frontera, però agerman-
des per una terra comuna. 
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Interferències 
F. Garrido Pailardó 

«Estudio Estadio» estrena jutge de Mo-
viola. Deu ésser un home valent sense por de 
cap mena a res ni a ningú i amb tota provabili-
tat aviat se'l treuran de sobre. 

«Hora Quince» se'n va anar a fer taps i 
tampoc ho encerta, perquè es parla molt de la 
crisi del suro. Bona nit tingui. 

A «Boton de ancla» es va morir l'únic que 
encara es viu. Simbolisme? Potser els parapsi-
còlegs dirien la seva, si algú els la demanés. 
S'atreveixen a tot. 

Segons la família Villanueva, la nostra po-
bra classe mitja sortí de la cursilleria al preu de 
ficar-se a la ridiculesa. 

Si els catalans de les pedres treuen pans, 
«Grandes Relatos» és capaç de treure diners 
de l'home de Cromagnon. Els suggerim la 
mort de Lord Mountbatten com proper 
subjecte. 

«El canto de un duro» continua l'estenu tre-
ball d'aconsellar el consumidor i el consumidor 
continua «buidant» els estadis i les curses de 
braus. Ja saben el que es fan sense consells de 
cap mena. 

Dissabte vam passar de la Ballena al cigne, 
provablement perquè l'assessor cinematogrà-
fic de la tele és Rodríguez de Fuente. 

Programes 
T.V. Francesa 

Programes 
T.V. Francesa 

Miquel Sempere 

19 MIERCOLES 13.30 Les visiteurs du mercredi(V) 
17.55 Sur deux roues (DP) 
20.35 Le baiser au lepreux (L) 
22.00 Livortement une loi en sursis 

12.30 Les amours de la belle époque(S) 
15.05 Le magicien (S) 
16105 Récré A-2 
18.55 Football (Widzew-Saint-Etienne 

19.55 Tribune libre 
20.00 Les jeux de vingt heures (Co) 
20.30 Le soleil des voyous (LP) 
22.00 Soir 3 (Journal) 

20 JUEVES 13.50 Objetif santé 12.30 Les amours de la baile epoque(L) 18.30 Le bébé de maman (S) 

18.30 l.rueSésame 15.00 La famile Adams (S) 19.55 Super-Bécane 

20.35 Concert 18.00 Récré A-2 20.00 Les Jeux de vingt heures (Co) 

22.30 Lévénement 20.35 Le cercle rouge (LP) 20.35 Le dossier O.D.E.S.S.A. (LDR) 

21 VIERNES 12.30 Midi-premiere (V) 12.30 Amours de la belle epoque (S) 18.30 Vívele judo 
14.35 Tennis (DP) 15.00 La famille Adams(S) 20.00 Les Jeux de vingt heures (Co) 
20.35 Le train pour Venise (Théatre 21.35 Apostrophes. (V) 20.30 Le nouveau Vendredi 
22.30 Pleins feux 22.55 Les contes de la lune vague. .(L) 21.30 Ping-Pong 

22 SABADO 13.30 Le monde de laccordeon 13.30 Les Jeux du Stade 18.30 Thierry la Fronde (S) 

13.45 Au plaisir du samedi 19.45 les trois caméras 20.00 Les jeux de vingt heures 
20.35 Numero un (V) 22.35 Varietes Charles Dumont L) 20.30 Trois femmes en colére (L) 
21.35 Chapeau melon et bottes de cuir. 22.35 Lheroine (Dc) 22.25 Soir 3 

23 DOMINGO 12.00 La séquence du spectateur 12.40 Cinemalices 18.30 L'in vité de FR3 
13.20 Cirque 13.40 Tetes brilles (S) 20.00 Jazz. 

19.25 Les animaux du monde (DC) 20.35 Jeux sans frontieres (Co) 22.00 Cine-regards 

20.30 Le mur de LAtlantique (L) 22.05 La surface de reparation (L) 22.30 Hitlers Madman(L) 

24 LUNES 12.35 Midi premiere 12.30 Les amours de la belle epoque(S) 8.55 Tribune libre 

14.25 Dhier et daujourdhui 20.35 Magazine de actualite 
20.35 Linvassion des soucupes. .(LCF) 21.40 SetjoursenPerse 20.00 Les jeux de vingt heures 

22.15 Questionaire 22.40 Salle de fetes 20.30 Les barbouces (LP) 

25 MARTES 13.45 Le regard des femmes 
18.00 Découverte du Monde 
20.35 Patinage artistique 
21.50 Le comisaire Moulin (L)s 

13.35 Les amours de la baile epoque(S) 
15.00 Le magicien (L) 
20.40 La chasse (LDR) 
22.13 Debat 

55 Tribune Libre 
19.55 Interboules 
20.00 Les Jeux de vingt heures) 
20.30 Tonnerre apache (L) 

(A) Acción, (AV) Aventuras, (B) Bélica, (C) Comedia, (Co) Concurso, (DA) Dibujos, (DC) Documental, (DP) Deportivo, (DR) Dramático, (I) Infantil, (L) 
Largometraje, (M) Musical,(P)Policiaca, (S) Serie, (V) Variedades, (HN) Programa recomendado por HORA NOVA 

£ N A I X E M E N T S • HORARI DE MISSES 

LAS VEGAS 
Dijous dia 20, continua a partir de les 4 de la tarda 

«La carrera del Siglo» i «Els Castellers» 
Dissabte dia 22, nit, i diumenge dia 23, en 

sessió continua 
«Inserts» i «Virgo, Tauro y Capricornio» 

PATRONAT 
Diumenge dia 23, a dos quarts de 5 de la tarda 

«Habia una vez un circo» 
«Asesinato en el Orient Express» 

SAVOY 
Del 19 al 24 de setembre, continua a partir de les 4 

«El amor nuestro de cada día» (S) 

JUNCÀRIA 
Dijous dia 20, continua a partir de les 4 tarda 

«Dos super policías» i «Adi(» Texas» 
Divendres dia 21, i dissabte dia 22, a partir 

de les 9,30 h. i diumenge dia 23, a partir de les 4 
«Concorde affair» i «Gracias, abuelita» 

JARDÍ 
Dissabte dia 22, a partir de les 4 de la tarda 

i diumenge dia 23, a partir de les 3,15 
«Dos super policías», «Concorde affair» 

i «Adiós Texas» 

EDISON 
Dijous dia 20, nit; dissabte dia 22, nit, 

i diumenge dia 23, continua a partir de les 4 
«Ultimo recurso» i 

«La herencia de los Cerramonti» 

Lluís Torner Bru, Irene Canals 
Llosent, Oscar Morillas Fer-
nández, Iker Córdoba Ba-
rreiro, Manuel Cortés Corre-
dera, Daniel Sánchez López, 
Jaume Bartolomé Payrà, Ru-
bén Gallegos Cervilla, Jodri 
Martínez López, Fátima Me-
rino Joan, Gloria Estévez Ga-
rriga, Laura Barriga Puignau, 
Yolanda Gualda Ramírez 

Francisca Serrano Jimenez, 
Joaquín Batlle Costart 

M A T R I M O N I S 

Delfín Hernández Daniel — 
Juana Portillo Colomo; José 
Antonio Morales Belmonte — 
Ana Maria Ballesteros Gonzá-
lez; Jean Claude Argeles — 
Dolores Patrach Gener; Anto-
nio Alonso Barbero — Ana 
Maria Hernández Castaño; 
José Quirantes Martínez — 
Juana Moreno Rosco; Gui-
llermo Estela Bago — Enri-
queta Diaz Quero; Casimiro 
Moreno Rosco — Angeles 
Paulo Bonachera; José Ma 

Martínez Calero — Josefina 
Hacho Rubio 

Parroquia de Sant Pere: 9,10,11, 
12, 18, 20 hores -Anticipada: 
18,20 
Parroquia de F Inmaculada i Sant 
Pau: 8'30, 10'30, 11'30, 12'30, 
20'30 (Cripta) Antic. 1930,20'30 
Parroquia del Bon Pasto: 9, 11, 
12,Antic.20 
Parroquia de la Sagrada Familia: 
9, 11'15, 12, 15, 19'15, 
Antic.20'15 
Parroquia dd Poble Nou: 10'30, 
20, Antic.20 
Ntra.Sra.dels Desamperats: 8'30, 
10,11*30,20, Antic.20 
Religioses Cor de María: 9 
Religioses Sant Josep: 7*30 

UNICEF 
FIGUERES 

S A N T O R A L 

Dimecres 19: Sta. Maria de Cer-
velló i St. Gener. Dijous 20: St. 
Eustaqui. Divendres 21: Sta. Te-
cla. Dilluns 24: Mare de Déu de la 
Mercè i St. Gerard. Dimarts 25: 
St. Dalmau Moner i St. Crescent. 

H O R A 
N O V A 

© 
50 59 58 

F A R M A C I E S 

Dia 19, dimecres 
Deulofeu - Monturiol, 19 

Dia 20, dijous 
Vidal-Sant Pau, 38 

Dia 21, divendres 
Bonmatí - Rambla, 10 

Dia 22, dissabte 
Bonmatí- Rambla, 10 

Vidal-Sant Pau, 38 
(Només tarda de 4 a 8) 

Dia 23, diumenge 
Vidal-Sant Pau, 38 

Dia 24, dilluns 
Soler - Carrer Nou, 22 

Dia 25, dimarts 
Dr. Martín - Rambla, 11 

M E T G E S D E G U A R D I A 

Diumenge, dia 23 
Dr. Forment 
C. Peralada, 48 
Tel. 501431 

T E L E F O N S U R G E N T S 

Ambulatori Seguretat Social 
50 03 65 
Clínica Catalunya 50 15 39 
Clínica Figueres 50 31 00 
Clínica Santa Creu 50 36 50 
Creu Roja 50 17 99 
Hospital 50 1400 
Ajuntament 500100 
Jutjats 50 14 21 ¡5003 69 
Bombers 50 00 80 
Policia 50 09 29 
Guàrdia Civil 50 13 55 
Taxis 50 50 43 i 50 00 08 
Dipòsit da sang gratuita 50 17 99 
Centre de Recuperació 50 10 86 
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Dos muertos en la Jonquera 

La Guardia Civil abrió fuego contra un supesto 
atracador que a su vez también disparaba 

(Redacción).-El pasado vier-
nes a primera hora de la tarde, 
la Guardia Civil de servicio en 
el puesto fronterizo de la auto-
pista , en la Jonquera, entró en 
sospechas al comprobar la do-
cumentación de los tres ocu-
pantes de una furgoneta-
remolque. 

A fin de investigar más a 
fondo se invitó a los tres pasa-
jeros a entrar en una depen-
dencia de la aduana. Una vez 
allí y ante la evidencia de un 
registro personal, uno de los 
individuos, en rápido movi-
miento, sacó un revolver del 38 
con el que encañonó al guar-

(Redacció).— Per tal de poder 
tenir una escola amb un mínim de 
condicions indispensables, els 
veïns de Les Forques s'han vist 
obligats a fer-se, ells mateixos, les 
obres que calien per tal d'arranjar 
el local ja existent. 

Després de parlar, repetides ve-
gades, amb l'alcalde de Vilafant, 
els va asegurar que ja tenia els te-
rrenys per a construir la nova es-
cola i que a tot estirar el mes de 
gener en podrien disposar. Ara, a 
poques setmanes del comença-
ment del curs, va assabentar a la 
comissió de veïns, que actual-
mente li era impossible fer el col-
legi per la Urbanització, tal com 
havia promès durant la seva cam-
panya electoral. I que tampoc dis-
posava de mitjans econòmics per 
acondicionar l'actual local; Da-
vant aquests fets la comissió de 
veïns es va oferir a portar a terme 
les obres i va convocar a tots els 
veïns i que l'ajuntament de Vila-
fant es fes càrrec del material. 

dia. Este, con sangre fría y qui-
zás ya receloso, acertó a des-
viar la mano armada al tiempo 
que el revolver era disparado 
hiriendo al agente en un codo. 

Ante el disparo i siguientes 
forcejeos, otro miembro de la 
benemérita se personó en la 
habitación y ante la amenaza 
del viajero armado y la ayuda 
que éste recibía de su compa-
ñero, que intentaba arrebatar 
el arma al guardia herido, 
abrió fuego abatiendo a dos de 
los presuntos atracadores que-
dando fuera del alcance de las 
balas el tercero que se tiró al 
suelo. 

Així doncs, s'ha començat per 
arranjar una sala contigua a Tac-
tual que servia pels 6 cursos de 
primera etapa d'EGB i poder-Ios 
distribuir en les dues classes. 

La nova escola pel 
proper curs 
Davant les pressions de la comissió 
de veïns l'alcalde s'ha compromès 
a tenir enllestit pel proper curs el 
nou col·legi, la qual cosa es con-
firmà en el darrer Ple de l'Ajunta-
ment de Vilafant, el terreny desti-
nat té uns 1.000 m2 i està situat 
prop de l'escola per deficients 
mentals Mare de Déu del Mont. 

Amb tot la Comissió lamenta la 
situació d'abandó en què es troba 
la Urbanització. Seria interessant 
fer una Associació de Veïns que 
canalitzés llurs reivindicacions, no 
obstant s'adverteix una manca de 
conscienciació per part 'd'alguns 
veïns, que sembla visquin d'es-
quena als seus propis problemes. 

GARRIGUELLA.— Va 
celebrar-se, per primera vegada 
després de la guerra, la diada de 
1*11 de Setembre amb un clamorós 
èxit que sorprengué als mateixos 
organitzadors. A les 7 del vespre 
es van interpretar a la Plaça de 
Noves sis sardanes per l'orquestra 
River's. En el descans van fer-se 
tres parlaments. Primer fou l'al-
calde Lluís Martínez qui glossà el 
significat de la diada d'enguany i 
convidà a tothom a continuar el 
combat per assolir les definitives 
llibertats nacionals. Despres, Isi-
dre Corominas feu una petita re-
censió històrica que acabà amb 
uns versos de Lo rector de Garri-
guella, un mossèn-poeta de finals 
del segle XVIII que havia lluitat 
contra Felip V. Finalment, parlà 
Demetri Escarà, poeta local, que 
llegí el poema El Fossar de Les 
Moreres de Frederic Soler i La 
nostra dansa, original seu. al final 
de les sardanes, Josep Juan dirigí 
unes enceses paraules de salutació 
al poble de Garriguella que foren 
acollides amb grans aplaudiment. 
El cant de Els Segadors i un crit 
de Visca Catalunya van cloure 
l'acte. La plaça amb les rotllanes 
dels sardanistes era plena com un 
dia de festa major i moltes senye-
res onejaven als balcons. 

LLANÇÀ.— Per commemorar la 
dida nacional de Catalunya, l'A-
juntament organitzà unes ballades 
de sardanes al migdia i a la tarda al 
Port i a la Plaça Major a càrrec de 
la cobla La Princiapl de la Ga-
rrotxa al vespres, a les deu, i al 
Centre Cultural es va presentar 
l'obra M-7 Catatonía represen-
tada pel grup de teatre Els Joglars 

V i l a f a n t 
FESTA DE SANT 
CEBRIÀ 

Mig segle 
del Centre 
de Cultura 

(Redacció).— Vilafant de 
nou s'ha retrobat amb la Festa 
Major. Aquest any la Festa tenia 
la particularitat de la conmemo-
ració del 50 aniversari del Cen-
tre de Cultura i Esbarjo, un dels 
motors de la festa de cada any. 
Els dies 14, 15 i 16 a més de 
l'Ofici solemne hi hagué partits 
de futbol, festivals infantils, 
concerts, sardanes i balls que 
concelebraven l'orquestra de 
Cambra de Perpinyà, l'orques-
tra Maravella, la Cobla-
Orquestra la Principal de Lla-
gostera, la Cobla Foment de la 
Sardana, el Grup d'Havaneras 
Roses Canta, el conjunt Set-Son 
amb el seu cantant Blas i en 
Jorge Sepúlveda un dels mà-
xims representants de la cançó 
«camp» del nostre país. A la 
Banda de Cornetes i Tambors i 
les Pom Pom Giris de la S.C. 
Erato de Figueres se'ls encoma-
nar portar la festa al carrer. Per 
uns dies, per unes hores, per uns 
instants els de Vilfant es varen 
oblidar de les preocupacions i es 
donaren a la festa. 

i dirigida per Albert Boadella. Si 
bé l'assistència a les sardanes no 
fou molt nombrosa, en canvi la re-
presentació teatral va emplenar el 
local. 

S. MARTÍ D'EMPÚRIES.— 
L'exposició sobre ceràmiques tro-
bada a les comarques gironines 
dels segles XIV al XIX que estava 
previst clausurar a finals d'agost 
s'ha prorrogat fins a finals de se-
tembre. Com es recordarà, 
aquesta exposició situada en el 
museu d'Empúries fou ja inaugu-
rada pel President de la Diputació 
de Girona i posteriorment visitada 
pel President Tarradellas en la 
seva darrera visita a l'Empordà. 

ROSES.— Segons un edicte del 
Jutjat de primera instància de Fi-
gueres seran posats a subhasta 109 
apartaments situats en la urbanit-
zació Sant Margarita de Roses. 
Arran de conèixer aquest edicte 
sorgí la sorpresa pel fet de sortir a 
subhasta fraccions d'apartaments 
que segons sembla obliga al com-
prador a adquirir la propietat dels 
apartaments per mesos de l'any. 
L'edifici que entra a subhasta és el 
conegut amb el nom d' Union Ho-
liday Center que quan fou edifi-
cat constituí per les seves formes 
una de les poques novetats arqui-
tectòriques sintre la grisor de l'ar-
quitectura turística de Roses. 

PORT DE LA SELVA.— Segons 
informa el setmanari L'Hora de 
Barcelona l'equip de futbol sala 
format en aquesta població durant 
l'estiu el que hi juguen els polítics 
Miuel Roca, Jordi Borja i Jaume 
Camós va perdre els quatre partits 
que jugà. Des de fa uns anys i dei-
xant de banda les activitats 

esportivo-estivals, Port de la Selva 
s'està convertint en el lloc d'es-
tiueg més preferit pel nostres polí-
tics. apart dels esmentats i sol anar 
també l'alcalde Narís Serra, la 
consellera de Barcelona Mercè 
Sala, el socialista González Casa-
nova, el comunista Borja de Ri-
quer, etc. 

PALAU-SAVERDERA.— La 
commemoració e 1*11 de Setembre 
va revestir també una gran solem-
nitat i hagué molta concurrència 
de públic que reivindicà l'Estatut. 
Actuà el cor Rosinc cantant diver-
ses cançons catalanes i finalitzant 
amb l'himne català. Al final de 
l'acte l'Ajuntament obsequià als 
assistents amb una sangría. El po-
ble de Palau respongué molt bé a 
la convocatòria com també ho ha-
via fet no fa gaire dies en ocasió de 
la festa major que va tenir entre 
altres actes destacats l'actuació del 
ballet folklòric de Sarrià i de les 
majorettes del Casino de Figueres. 

Finalment i respecte a la infor-
mació publicada en el darrer nú-
mero cal aclarir com ja es despre-
nia del text que les 900.000 pesse-
tes rebudes en concepte d'avaries 
en el suministres d'aigua no van 
destinades a l'Ajuntament d'agües 
poble sinó a la Mancomunitat d'ai-
gües que formen, a més de Palau, 
els pobles de Pau, Vilajuïiga i Ga-
rriguella. Aquests diners són en 
conceote de les reparacions que en 
el futur s'hagin de fer en una tube-
ría que fou trencada en fer-se les 
obres de la carretera Figueres-
Llançà i arranjada provisional-
ment. De la mateixa forma s'hau-
ria de repartir un crèdit que ha 
gestionat la Generalitat per a futu-
res obres. 

Josep Playa i Maset 
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galeria 

FIGUERES 
carrer moreria.1 

m 
DISFORM 

josep navarro 
EXPOSICIO MULTIPLES 
del 14de setembre al 15 d'octubre - 79. 

LES FORQUES 

Els veïns s'arrangen l'escola 


